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Podpora nacionalnemu 
zavarovanju 
Predsednik republiške konference SZDL Janez Vipotnik in član predsedstva RK SZDL Franc Simonič 
sta prejšnji teden obiskala Ormožane. 

Vprašanje združitve delavskega in kmečkega zdravstvenega 
zavarovanja v enotno nacionalno zdravstveno zavarovanje je osrednja 
tema razgovorov na sestankih kmečke sekcije, ki deluje pri občinski 
konferenci SZDL Ormož. O tem so se minuli petek pogovarjali tudi s 
predsednikom republiške konference SZDL Janezom Vipotnikom in 
članom predsedstva RK SZDL Francem Simoničem. 

Razgovora, ki ga je organizirala 
občinska konferenca SZDL Ormož, 
so se udeležili člani odbora kmečke 
sekcije, predstavniki družbenopolitič-
nih organizacij in občinske skupščine. 
Razgovor je vodil Vladimir Ožbolt, 
predsednik OK SZDL Ormož. 

Janez Vipotnik je bil zadnjič v 
Ormožu pred tremi leti. Takrat so se 
pogovarjali o nerazvitosti občine in 
uspeli najti nekaj konkretnih rešitev. 
Med drugim je SZDL Slovenije bila 
iniciator zakona o manj razvitih. V 
petek pa so Ormožani razložili svoje 
predloge v zvezi s socialno in zdrav-
stveno politiko. Uvedba enotnega 
zdravstvenega zavarovanja bi za manj 
razvite občine z velikim številom 
kmečkega prebivalstva pomenila veli-
ko_ razbremenitev. S tem pa bi tudi 
naša družbena skupnost, predvsem 
razvitejši predeli, vrnili nekaj minule-
ga dela in pomoči, ki so jo sedaj 
nerazviti predeli naše republike pri-
spevali k splošnemu napredku. Ven-
dar ta sredstva naj ne prihajajo kot 
miloščina, ampak kot del splošne 
reprodukcije. Reševanje zdravstvenih 
in socialnih vprašanj je tisto, kjer bi 
morala naša družba pokazati največ 
razumevanja. Razreševanja po regijah 
samo poglabljajo socialno diferencia-
cijo, saj bi imeh delavci in kmetje v 
različnih regijah tudi različne obvez-
nosti. Tudi 2. konferenca ZK Sloveni-
ja je sprejela sklep o izenačevanju 
^zvoja posameznih regij in področij. 
Vse to nas obvezuje, da majhen slo-
venski narod začne nekatere svoje 
probleme reševati enotno. Ce hoče-
"10. da bi se razhke, ki niso v ponos 
nase družbe, malo ublažile, potem bi 
morali podpreti predlog o nacional-

nem zdravstvenem zavarovanju. Sred-
stev je dovolj, potrebno jih je samo 
pravilno razporediti. 

Predsednik RK SZDL Slovenije Ja-
nez Vipotnik je pojasnil, da so take 
razprave prisotne tudi v republiških 
organih. V sami organizaciji Sociali-
stične zveze so razpoloženja, da bi se 
postopek za uvedbo nacionalnega 
zdravstvenega zavarovanja moral odvi-
jati hitreje, kot je predvideno. Pri tem 
pa je potrebno biti realen in ugotoviti, 
kakšno je dejansko stanje stvari. Pred-
vsem pa je važno pričeti politično 

akcijo, ki pa mora biti zasnovana na 
objektivnih ocenah, anahzah in izvesti 
akcijo najpozneje do leta 1975. Pri 
tem je še posebej podčrtal močno rast 
vpliva subjektivnih sil, ki so pridobile 
na pomenu. Bolj se je pričel tudi 
upoštevati „glas ljudstva" izato so 
podani vsi pogoji, da bo akcija za 
uvedbo nacionalnega zdravstvenega 
zavarovanja dejansko uspela. 

Janez Vipotnik je med drugim go-
voril tudi o vprašanju pomembnosti 
kmeta v naši družbi. „Kmečko prebi-
valstvo" je dejal , j e kot proizvajalec 
pomemben faktor stabilnosti naše 
družbe. Bilo bi zelo slabo, če bi naša 
družba pozabila na ves tisti prispevek, 
ki so ga kmetijski proizvajalci daU 
med NOV našemu revolucionarnemu 
gibanju. Partizanske enote so živele 

izključno od kmečkega prebivalstva. 
Kmet je tudi veliko prispeval v času 
obveznih odkupov. Zasebni kmet da-
nes predstavlja tudi važen faktor na 
našem tržišču. Zato bi bilo zelo na-
pačno, če bi se v naših političnih 
razgovorih postavljah na kakršnokoli 
podcenjevanje kmečkega proizvajalca. 
Nikakor ne mislim reči, da v povojni 
graditvi ni bilo nobenih napak v poli-
tiki do zasebnega kmetijstva. Ne-
dvomno pa je res, da se je ta odnos v 
zadnjih nekaj letih bistveno spre-
menil. Nacionalna politika do kmetij-
stva, ki jo poskušamo izvajati v zad-
njem času v Sloveniji kaže, da se na 
kmečkega proizvajalca gleda kot na 
dejavnika stabilnosti naše družbe. Za-
to si bomo tudi s polno mero priza-
devnosti trudili položaj našega kmeta 
še izboljšati". 

Predsednik repubhške konference 
SZDL Slovenije Janez Vipotnik in 

član predsedstva RK SZDL Franc 
Simonič sta ostala v Ormožu tudi 
naslednji dan. Občinska konferenca 
SZDL Ormož je namreč v soboto 
organizirala seminar za vodstva krajev-
nih organizacij SZDL s področja or-
moške občine. Na tem seminarju je 
Janez Vipotnik predaval o „Doku-
menti SZDL danes", Franc Simonič 
pa o vlogi Socialistične zveze pri 
organizaciji splošnega ljudskega odpo-
ra. 

Pred odhodom smo Janeza Vipot-
nika vprašali, kako ocenjuje obisk v 
Ormožu. Odgovoril je: „Ormoške za-
hteve so zelo • realne.. Ne zahtevajo 
nemogočega. Slaba razvitost občine 
in veliko število kmečkega prebival-
stva narekujejo čim hitrejše ukrepe." 

jr 

Janez Vipotnik (v sredini) na obisku v Ormožu 

Kmetijstvo 
zahteva 
uvoz traktorjev 

Po podatkih strokovne službe zvez-
ne gospodarske zbornice nameravajo 
letos kmetijske delovne organizacije 
in zasebni kmetovalci kupiti 24.055 
traktorjev. Domača industrija bo po 
že sprejetih načrtih proizvedla le 
20.060 teh v zadnjem času zelo 
iskanih kmetijskih strojev. Strokov-

' njaki zato upravičeno predvidevajo, 
da bo kmetijstvo zelo prizadeto, če ne 
bodo priskrbeli zadostnega števila 
traktorjev. Kmetijstvu primanjkuje 
skupno 4.991 traktorjev in to pred-
vsem močnejših. 

Bilanca domače proizvodnje kaže, 
da se bo pojavil , višek" in to 790 
traktorjev jakosti od 14 do 35 konj-
skih sil. Ta podatek preseneča: zaseb-
ni proizvajalci namreč že precej časa 
trdijo, da nikjer ne morejo kupiti 
majhnih traktorjev za svoje potrebe. 

Za sedaj še ni znano ali bo primanj-
kljaj traktorjev nadomeščen s traktor-
ji iz uvoza. Predlogu kmetijstva se 
najbolj zoperstavljajo domači proizva-
jalci traktorjev. Trdijo, da s svojo 
proizvodnjo lahko zadostijo vsem po-
trebam notranjega tržišča. 

RAZSTAVA O PREŠERNU 

Matična knjižnica v Slov. Bistrici je 
v okviru kulturnega tedna slovenskega 
naroda pripravila v svojih prostorih 
spominsko razstavo pod naslovom 
PREŠEREN IN NJEGOVA DOBA. 

Skrbno pripravljena razstava obsega 
okoli 50 najpomembnejših pisanih 
dokumentov, med katerimi so posa-
mezni primeri prava redkost. 

Obiskovalci razstave lahko zelo na-
zorno spoznajo dogodke iz obdobja 
Prešernovega življenja in ustvarjanja 
na področju političnega in ekonom-
skega razvoja takratne slovenske deže-
le, kar je v veliki meri vplivalo na 
vsebino in obhko njegovega pisanja. 

Razstava bo odprta tako dolgo, 
dokler bo za njo zanimanje med 
občani. V Matični knjižnici nudijo 
obiskovalcem tudi strokovno vodstvo. 

VIKTOR HORVAT 

ŠOLA ZA PLANINCE V PTUJU 

Ptujsko Planinsko društvo je usta-
novilo za svoje člane posebno planin-
sko šolo, ki bo delovala od 25. fe-
bruarja do 7. maja letos v Ptuju. 
Namen šole je dati članom temeljno 
planinsko vzgojo in znanje za varno in 
prijetno hojo po gorah. 

Program planinske šole obsega pre-
davanja, ki bodo v mali dvorani v 
Miklošičevi ulici v Ptuju in izlete v 
naravo, kjer bodo tečajniki v praksi 
preizkusili v šoli pridobljeno znanje. 

Prijave za vpis v planinsko šolo 
zbira do 22. februarja tovarišica Her-
mina v Petovii v Ptuju. 

VREME 
do nedelje, 27. februarja 1972 

P m krajec bo v ponedeljek, 
^/•februarja 1972 ob 18.20. 
iNapoved: Vreme bo lepo. Le v 
nedeljo, 20. februarja ali dan 
pozneje so možne tu in tam 

•manjše padavine. Sneg lahko 
Pncakujemo ob koncu februarja 
•n začetku marca. 

Alojz Cestnik 



Izhodišče za sestavo 

proračuna občine Ptuj 
Pod predsedstvom Pranja REBER-

NAKA je bila v sredo, 9. februarja t.l. 
razširjena seja predsedstva skupščine 
občine Ptuj. Seji so prisostvovali pred-
stavniki vseh družbenopolitičnih orga-
nizacij in predsedniki samoupravnih 
interesnih skupnosti. Osrednja točka 
dnevnega reda je bila razprava o 
osnutku družbenoekonomskih izho-
dišč za zbiranje in porabo sredstev za 
kritje družbenih potreb v občini Ptuj 
za leto 1972. Ta osnutek izhodišč je 
pripravil oddelek za anaUze in finance 
pri občinski skupščini. Obsega tri 
poglavja in sicer: 

- splošna gospodarska politika in 
predvidevanja gospodarskih gibanj v 
občini Ptuj za leto 1972; 

- davčna politika; 
- načela financiranja splošnih druž-

benih potreb v občini. 

PREDVIDENA GOSPODARSKA GI-
BANJA 

Gospodarska gibanja, značilna za 
jugoslovansko in slovensko gospodar-
stvo v lanskem letu, so vplivala tudi 
na gospodarska gibanja v ptujski obči-
ni. Žal je ptujsko gospodarstvo v rasti 
močno zaostajalo za gospodrarsko 
rastjo v republiki in v celotnem narod-
nem gospodarstvu. Iz tega dejstva je 
treba tudi izhajati pri predvidevanjih 
gospodarskega razvoja za letošnje le-
to, ob upoštevanju ukrepov, ki jih 
nakazujejo republiška družbenoeko-
nomska in bilančna izhodišča, za fi-
nanciranje splošne in kolektivne pora-
be v letu 1972. Na osnovi tega bi naj 
tudi v ptujski občini rasla poraba 

počasneje kot pa družbeni proizvod. 
Izhajajoč iz doseženih rezultatov v 

preteklem letu in znanih usmeritev 
gospodarskih organizacij v občini, pri 
tem upoštevajoč dejstvo, da še niso 
povsem znani učinki ukrepov širše 
družbenopolitične skupnosti, ocenju-
jejo, da bo stopnja rasti družbenega 
proizvoda v ptujski občini, po teko-
čih cenah dosegla 1 7 - 1 9 odstotno 
povečanje, to je takozvana nominalna 
rast, dočim bi realna rast družbenega 
proizvoda znašala le okrog 4 odstot-
ke. Razlika nastaja v tem, ker se 
predvideva v letošnjem letu za pri-^ 
bbžno do 14 odstotkov povečanje cen 
glede na lanskoletno poprečje. Tistim, 
ki bi jih morda motilo zagotovilo ZIS, 
da se letos cene ne smejo povečati več 
kot za 5 odstotkov, je treba pojasniti, 
da se bo na tem tudi vztrajalo, vendar 
so bile cene ob zamrznitvi za 9 
odstotkov višje, kot so bile ob lanskih 
izhodiščih. To dejstvo je treba upošte-
vati in v letošnjem letu sanirati lan-
skoletna nil^anja, ki so nastala z dva-
kratno devalvacijo dinarja, zato tudi 
predvideno 14 odstotno povečanje 
cen (9 + 5). 

Pri tem je treba omeniti dve panogi, 
ki bistveno vplivata na rast družbene-
ga proizvoda: V industriji je predvide-
no povečanje fizičnega obsega proiz-
vodnje za 5 do 6 odstotkov, v republi-
ki pa je predvideno povečanje za 6 - 7 
odstotkov. Večjo rast naše industrij-
ske proizvodnje bo tudi letos oviralo 
pomanjkanje lastnih obratnih sred-
stev, kreditov in strokovnih kadrov. 
Kmetijska proizvodnja pa bi se v 

letošnjem letu lahko povečala za 3 do 
4 odstotke, pri tem pa bo potrebna 
usklajena in široka akcija za pospeše-
vanje kmetijstva repubUških in občin-
skih strokovnih služb. 

O davčni politiki, ki temelji na 
izhodiščih republiškega zakona o dav-
kih in o načelih financiranja splošnih 
družbenih potreb v občini bomo po-
drobneje spregovorili v naslednji šte-
vilki. V informacijo naj navedemo 
samo, da je na osnovi predloga izho-
dišč napravljen tudi prvi osnutek pro-
računa občine Ptuj za leto 1972, ki bi 
naj bil za 15,2 odstotka višji od lanske 
potrošnje. To je tudi v skladu z 
načelom, da naj bo poraba nižja od 
proizvodnje, kar je edina realna pot k 
stabilizaciji. 

Na razširjeni seji predsedstva skup-
ščine občine Ptuj so se tudi dogovorili 
o rokih za izvršitev posameznih faz, ki 
naj pripeljejo do končnega sprejema 
občinskega proračuna. Tako naj do 
20. februarja razpravljajo o predlogu 
izhodišč vse družbenopolitične orga-
nizacije, po tem bo razpravljal o 
predlogu svet za finance, do konca 
februarja je treba pripraviti tudi pri-
spevne stopnje od posameznih vrst 
dohodka in osebnega dohodka, kar bo 
s posebnimi odloki določila občinska 
skupščina. Tako pripravljen predlog 
bo dan v razpravo na zbore volivcTev, 
ki bodo verjetno v času med 5. in 15. 
marcem, za tem bo o vseh dodatnih 
predlogih še ponovno razpravljal svet 
za finance in sestavil dokončni pred-
log proračuna, o katerem bo odločala 
občinska skupščina. Franc Fideršek 

DOPOLNITEV SESTAVKA 
,J»REVEUKA 
OBREMENJENOST 
NOVINARJEV" 

V tretji številki Tednika, na strani 3 
je bilo pod gornjim naslovom objav-
Ijeno poročilo M. Novine o sestanki) 
aktiva komunistov - novinarjev, ki ga 
je sklicala komisija za informativno 
dejavnost in politično propagando pn 
medobčinskem svetu ZKS Marjbor. 

Sestavek je sicer v redu, pomanjkljiv 
morda le v toliko, da omenja le enega 
razpravljavca, čeprav jih je v razpravi 
sodelovalo sedem. Toda to ni razlog, 
zaradi česar se oglašam. Oglašam se 
zato, ker se mi zdi, kot udeležencu in 
zapisnikarju na tem posvetu, odstavek 
v tretjem stolpcu „Miha Kolarič naj-
brž ni v popolnosti seznanjen . . ." v 
nasprotju z objektivnim poročanjem, 
Iz celotne razprave Mihe Kolariča 
namreč izhaja, da je v poponosti 
seznanjem s problemi, s katerimi se iê  
več let srečujeta obe ptujski infor-
mativni hiši — Tednik in Radio, to je 
pomanjkanje denarja. Ce bi ga bilo 
več, bi lahko namestili več strokovno 
usposobljenih novinarjev, bili bi manj 
obremenjeni, kar bi jim omogočalo 
dodatno usposabljanje in tudi kvali-
tetnejše pripravljanje sestavkov. \i 
tega razloga se je tov. Kolarič zavzel 
za večjo materialno podporo družbe 
lokalnim sredstvom obveščanja. Kon-
kretno je predlagal, da naj komisija 
priporoči občinskim skupščinam, n 
Tednik tudi Ormož in Slovensko Bi-
strico, da bi v svojih proračunih zago-
tovile več sredstev za glasilo teh 
občin. 

Tako so razpravo tov. Kolariča ra 
zumeli tudi drugi udeleženci posveta. 
To se mi zdi potrebno javno povedat; 
tudi zato, ker zadnji trije odstavki i) 
omenjenem članku ki so sicer popol-| 
noma resnični, izzvenijo kot polemik; 
s tov. Kolaričem, kar pa niso, ampakf 
samo potrjucjo tisto, kar je MihiJ 
Kolarič v svoji razpravi povedal. 

F. Fideršeli 

Ugodnejša gospodarska 
gibanja v letu 1972? 

Te dni so se začele v Slov. Bistrici 
razprave o predlogu osnov družbeno 
ekonomske politike občine v letu 
1972. 

Na gospodarskem področju se oce-
njujejo ugodna gibanja. Tako naj bi 
družbeni proizvod porastel glede na 
leto 1971 za 24 %, to je za 3 - 4 % več 
kot v repzbliki. Zaposlenost naj bi 
porasla za 3 %, republika planira 2 %, 
poprečni osebni dohodki za 16 % 
)nominalni), realni le za 3 %, produk-
tivnost dela bi se naj povečala za 5 %, 
izvoz pa celo za 25 %, kar je za 14 % 
več kot se predvideva v republiki. 
Fizični obseg industrijske proizv. bi 
porastel za 13 %. V kmetijstvu bi se 
naj proizvodnja povečala za 6 %, v 
gradbeništvu ostala na ravni iz leta 
1971, v obrti in storitvah pa povečala 
za 7 %. Promet trgovine bi se naj 
povečal za 25 %, iztržek v gostinstvu 
za 22 %, nočnine pa porastle za 5,%. 

Zaradi visoke udeležbe industrije 
(53 %) v ustvarjenem družbenem pro-
izvodu občine, predstavlja uspešnost 
poslovanja tega področja gospodar-
stva osnovo predvidenega razvoja ce-
lotne občine. Medtem ko v preteklem 
letu ni bila dosežena s programom 
predvidena rast fizičnega obsega pro-

izvodnje, ki je ostal celo na ravni iz 
leta 1970, ocenjujejo, da bo stopnja 
rasti v letu 1972 neprimerno višja in 
bo predvidoma znašala 18 %. Ta pred-
videvanja slone predvsem na poveča-
nju obsega proizvodnje v barvni meta-
lurgiji in nekovinski industriji (17 %), 
industriji gradbenega materiala (28 %) 
in lesni industriji (19 %). Ocenjena 
stopnja rasti za leto 1972 bo nepri-
merno višja od predvidene v Sloveniji 
( 7 - 8 % ) . 

Skupni izvoz se bo predvidoma 
povečal za 25 %, na konvertibilno 
področje pa za 43 %. S tem se bo 
udeležba izvoza na konvertibilno pod-
ročje povečala od sedanjih 5 2 % ce-
lotnega izvoza na 59 %. Tudi udeležba 
izvoza v celotni realizaciji se bo 
povečala od 40 na 42 %. 

V letu 1972 bo dan poseben pouda-
rek sodelovanju kmetijskega kombina-
ta z zasebnim sektoijem. V ta namen 
bo pospeševalna služba pri kombinatu 
izdelala akcijski program. Osnovna 
naloga te službe bo obHkovanje sode-
lovanja, intenzifikacija blagovne pro-
izvodnje zasebnega sektorja, izobraže-
vanje ter vsa pomoč pri preusmeritvi 
na tržno proizvodnjo. 

Predvideno 25 % povečanje blagov-

nega prometa naj bi se realiziralo v 
trgovini na debelo za 27 % in v 
trgovini na drobno za 23 %. Predvide-
ne stopnje rasti bodo nekoliko nižje 
od doseženih v letu 1971. Nižjo 
stopnjo rasti je pričakovati zaradi 
umiijenejšega gibanja cen, spremenje-
ne trukture potrošnje in zaradi uskla-
ditve splošne in osebne potrošnje z 
realnimi možnostmi. 

V skladu s predvidenim gibanjem 
gospodarstva se ocenjuje, da se bo 
število zaposlenih povečalo za 3 %. 
Predvidena stopnja rasti je na ravni 
preteklega leta, v primerjavi z republi-
ko pa nekoliko višja. V okviru predvi-
denih možnosti zaposlovanja se bo 
zaostril predvsem problem možnosti 
zaposlovanja nekvalificirane in ženske 
delovne sile. Povpraševanje po kadrih 
z višjo in visoko izobrazbo bo ostalo 
nespremenjeno. 

Planirana investicijska potrošnja za 
leto 1971 ni bila realizirana. Znatno 
manjše od predvidenih so bile naložbe 
v osnovna sredstva gospodarstva, med-
tem ko so bile investicije v stanovanj-
sko komunalno dejavnost in na pod-
ročju družbenih služb večje od pred-
videnih. Letos naj bi investicijska 
potrošnja porastla v gospodarstvu na-

pram letu 1971 za 6 3 % in v negfr 
spodarstvu za 23 %. 

Največje naložbe v gospodarstvi 
predvidevata industrija in trgovina, t( 
sta panogi, ki sta lani najbolj odstopa 
li od planiranih investicij in prenašati' 
nerealizirane investicije v plan za lett 
1972. 

Med pomembnejšimi industrijskim 
investicijami so predvidena dopolnite* 
opreme za valjarski obrat v Impolu 
izgradnja topilniških peči v steklarn 
BORIS KIDRIC in novi mizarst 
obrat LIO v Oplotnici. Kmetijstvo !X| 
nadaljevalo z gradnjo kletarskih 
predelovalnih zmogljivosti ter obnovt 
vinogradov. 

V terciarni dejavnosti se predviden 
gradnja trgovskega skladišča v Polja 
nah, povečanje trgovskih površin te: 
postopna adaptacija gradu Statenbei? 
Največji investiciji v obrti sta gradnji" 
eloksirnice v EMMI Slov. Bistrica î i 
dokončanje proizvodne dvorane po' 
jetja EMI, Poljčane. 

Pretežni del sredstev, namenjenih^ 
stanovanjsko gradnjo, bo uporablja 
za gradnjo stanovanjskega bloka z-; 
upokojence, za poslovno stanovanjsk'1 
zgradbo na P ^ i z a n s k i c6sti in H 
toplarno. 

S sredstvi, predvidenimi za kofflf' 
nalno dejavnost, bodo urejevali cest'; 
v pristojnosti občine, postopno bod'! 
obnavljali ulice ter mestno središče, 
Slov. Bistrici in gradili bodo vodovo^. 

Dokončana bo tudi adaptacija vrteli 
in internata posebne osnovne šole 
Slov. Bistrici ter gradnja osnovne šo|, 
v Poljčanah. Predvidena je tudi ure'' 
tev centralne kurjave v dom 
dr. J. Potrča v Poljčanah. * 
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Boljši pogoji 
za kmetovalce 

Davčne olajšave 
obrtnikov 

Lahko pričakujemo, da bodo spre-
jeti letos ukrepi, ki bodo prispevali, 
da se bo položaj kmetijstva približno 
izenačil z drugimi gospodarskimi de-

'̂̂ ^V^z^ahtevah za korekturo cen kme-
tijskih proizvodov kmetovalci niso 
osamljeni. Pridružujejo se jim predelo-
valci oljaric in sladkorne pese. 

KAKSNE SO ZAHTEVE? 
Razlogov za zahtevo po spremem-

bah cen kmetijskih proizvodov je vse-
kakor dovolj in to resnih. Razlika 
med cenami posameznih kmetijskih 
proizvodov in končnih izdelkov je 
tako velika in nevzdržna, da postaja 
destimulativna za obe skupini proizva-
jalcev. Na prvem mestu gre za proizva-
jalce sladkorne pese in sončnic. Ker 
so odkupne cene teh dveh proizvodov 
nizke in nestimulativne, se je sedaj, 
pred spomladansko setvijo postavilo 
vprašanje z vso ostrino na dnevni red, 
namreč v tem, ah bodo proizvajalci 
sploh posejali dovolj teh kultur, ali pa 
bo treba letos uvoziti olje in še 
sladkor. 

Medtem ko kmetovalci umirjeno 
dokazujejo, da so cene teh proizvodov 
prenizke, oljarne in sladkorne tovarne 
kategorično zahtevajo spremembo 
cen. Po njihovem predlogu bi naj bila 
odkupna cena sladkorne pese 
0,30 din, (sedaj je 0,24 din), sončnic 
pa med 2,40 in 2,75 din (sedaj med 
2,05 in 2,75 din) pač glede na kvalite-
te. 

SPREJETA NAČELA 
Medtem ko kmetovalci in predelo-

valci preganjajo zvezno upravo, da 
čim prej sprejme sklepe o novih za-

ščitnih cenah kmetijskih proizvodov, 
v zveznem sekretariatu za kmetijstvo 
res ne izgubljajo časa. Kot je znano, 
tam obravnavajo predlog poslovne 
skupnosti kmetijsko-industrijskih 
kombinatov o novih cenah kmetijskih 
proizvodov. Podrobnosti sicer javnosti 
še niso dane, vendar je mogoče trditi, 
da je že doseženo soglasje republik in 
pokrajin o politiki in sistemu cen 
kmetijskih proizvodov in je. mogoče 
po doslej znanem sklepati, da bo 
kmetijstvo dobilo največ, kar sploh 
dobiti more. 

Sprejeto je predvsem načelo, da se 
bodo cene kmetijskih pridelkov obli-
kovale na temelju poprečnih proiz-
vodnih pogojev delovnih organizacij 
kmetijstva. To velja za zajamčene 
cene kmetijskih pridelkov, ki so po-
membni za celotno jugoslovansko 
tržišče in katerih cene bo jamčila 
zveza. 

Za tiste pridelke, katerih cene se 
oblikujejo na nivoju zaščitnih cen 
(pšenica, sladkorna pesa, sončnice in 
tobak) bi vključili tudi poprečno 
stopnjo akumulacije, kot je dosežena 
v predhodnem letu. 

Treba je podčrtati , da bodo zaščit-
ne cene veljale za oba sektorja. Ni še 
odločeno, katere vse pridelke bi vklju-
čili v skupino proizvodov z garantira-
nimi cenami. Verjetno bo interna 
pariteta cen kmetijskih pridelkov do-
ločena glede na koruzo. Tako bi 
določih pariteto cen koruza : svinje v 
razmerju 1:8,5, za razmerje koruza : 
pitano govedo pa razmerje 1:10. Ne-
kateri pa se zavzemajo za zajamčeno 
ceno koruze v višini 1,10 din. 

J. P. 

Predlog zakona o davkih občanov 
na novo uvaja posebne davčne olajša-
ve za obrtnike. Po predlogu naj bi biU 
zavezanci, ki vlagajo sredstva v obno-
vo, razširitev in gradnjo poslovnih 
prostorov in za nakup opreme pod 
pogoji, ki jih določa »akon in v 
dejavnostih, ki jih določa občinska 
skupščina, deležni posebne davčne 
olajšave. Namen te olajšave je, dati 
občini širše možnosti za pospeševanje 
razvoja določenih obrtnih in drugih 
dejavnosti, ki jih v neki občini želijo 
razvijati. Zakon daje pooblastilo ob-
činski skupščini, da samostojna dolo-
ča obrtne dejavnosti, medtem ko je 
višina olajšav določena z zakonom. 
Olajšava se prizna zavezancu od dela 
davčne osnove, ki ustreza znesku vlo-
ženih sredstev za obnovo. Občinski 
prispevek se odmeri po najnižji stop-
nji. Zavezanec pa je tudi oproščen 
5 % repubUškega davka. Pri tem je še 
važno opozoriti, da pravico do ome-
njenih olajšav imajo samo tisti obrtni-
ki, ki vodijo poslovne knjige. 

Poleg opisane nove olajšave bodo v 
ormoški občini ostale nespremenjene 
tudi dosedanje. To so: - ko obrtnik 
prične z delom, je za dobo enega leta 
oproščen plačevanja odmerjenega pri-
spevka v višini 50 odstotkov; - ko 
obrtnik dela sam in je star nad 65 let 
je oproščen plačevanja odmerjenega 
prispevka v višini 80 odstotkov; - ko 
je obrtnik star nad 65 let, a zaposluje 
tujo delovno silo, se mu prizna olaj-
šava v višini 20 odstotkov od odmer-
jenega prispevka. Navedene olajšave 
so bile uvedene že leta 1969. Kot smo 
že povedah, bodo omenjene olajšave 
ostale nespremenjene. Med panogami 
obrtnih dejavnosti, ki bi prišle v po-

štev za olajšave pri investicijskem vla-
ganju pa predlagajo: kovaSco, kolar-
sko, sodarsko, avtomehanikarsko, 
avtokleparsko, avtoličarsko, radio in 
TV mehansko, servisno za popravilo 
kmetijskih ali gospodinjskih strojev in 
aparatov. 

Glede novouvedenega davka na 
stroje, orodje in inventar, če s temi 
sredstvi občan dobiva dohodek, pa 
zakon pooblašča občinsko skupščino, 
da lahko oprosti plačevanje tega dav-
ka v tistih območjih, ki so po poseb-
nem republiškem zakonu razvrščena 
med manj razvita območja. S tem v 
zvezi predlagajo v Ormožu, da se v 
odloku o občinskih davkih občanov 
za navedene predmete uvede oziroma 
določi oprostitev. S tem bi oprostili 
tega plačevanja tiste obrtnike, ki ima-
jo stroje, orodje in drugi inventar s 
pogojem, da skupna še neodpisana 
vrednost presega 100.000,00 dinarjev. 
V skupno vrednost pa se ne štejejo 
sredstva, katerih posamična vrednost 
ne presega 10.000,00 dinarjev. 

jr 

KRAJEVNIM PISARNAM 
SKUPŠČINE OBČINE PTUJ 

Republiškemu odboru ZPBSM 
1918/1919 v' Lj^ubljani so potrebni 
podatki o socialno ogroženih Maistro-
vih borcih kakor tudi o borcih prosto-
voljcih, ki so kot žrtve v NOV padli 
aH bili ustreljeni. 

Ker se nam iz nekaterih krajev 
Maistrovi borci še niso javili vljudno 
prosimo, da nam iz vašega kraja spo-
ročite imena onih Maistrovih borcev, 
predvsem prevžitkarjev ah onih z mi-
nimalno pokojnino, ki žive v veliki 
revščini ter so vsled težke bolezni ali 
nepokretnosti vezani na tujo pomoč. 
Navedite tudi, če je bil morda kdo 
izmed njih zaprt v taborišču ali izse-
ljen. 

Prosimo tudi, da navedete imena 
morebitnih žrtev v NOV, kdaj in kje 
so padli ali bih ustreljeni. 

Istočasno prosimo, da na krajevno 
običajen način pozovetd vse, ki jim je 
priznan status borca za severno mejo 
in ne dobivajo občinske priznavalni-
ne, da predložijo Skupščini občine 
Ptuj zadevno prošnjo. 

Za odgovor, ki ga pričakujemo do 
konca tega meseca in za trud se v 
naprej zahvaljujemo. 

Odbor Zveze Maistrovih borcev 
Ptuj 

Kakšni davki obrtnikov? 
Pri obdavčevanju obrtne in drugih 

gospodarskih dejavnosti predlog nove-
ga zakona o prispevkih in davkih 
občanov uvaja nekatera nova določi-
la. Pomembno je dejstvo, da zakon 
predvideva obdavčitev vsakega dohod-
•̂ a, ki je dosežen z obrtno ah drugo 
gospodarsko dejavnostjo. Pri tem ne 
upošteva, ali se nekdo ukvarja s tako 
dejavnostjo v obUki stalnega poklica 

priložnostno. Ukinja tudi obdavče-
vanje po letni pavšalni osnovi. Glede 
načina ugotavljanja davčnih obvezno-
sti ohranja načelo obdavčevanja po 
dejanskem dohodku. Po pavšalnem 
etnem znesku bi se naj obdavčevah le 
risti zavezanci, ki poslujejo v manjšem 
ODsegu, sami in dosegajo dohodek 
pod določenim nivojem. Vzporedno z 
aolocanjem oblike pavšalilega letnega 
zneska, zakon konkretneje ureja po-
p j e za posamezni način obdavčitve 
m prehod iz enega na drug način 
imere. To se pripeti v primeru, če 

zavczanec, ki mu je bil odmerjen 
pavšalni letni znesek, spremeni med 
•etom predmet ali način poslovanja in 
^e zaposh tujo delovno silo. Opustila 

se naj omejitev, da dejansko ugo-
'"^^ijeni dohodek ne more biti nižji, 

poprečni osebni dohodek zapo-
nov "Strežne kvahfikacije. Pri taki 

' "'^'^ditvi pa je še posebej po-
' embno, da bodo pridobile na pome-

davčm S tem pa bo 
kovit morala zagotoviti učin-
vezancel poslovanjem za-

PO DEJANSKEM DOHODKU 
bodo obdavčeni zavezanci, ki 

opravljajo obrtne in druge gospodar-
ske dejavnosti, katerih celotni doho-
dek po odbitku stroškov presega 
25.000,00 din. Cenzus se je torej 
spremenil od 15.000,00 din na 
25.000,00 din. Vsi ti zavezanci mora-
jo voditi poslovne knjige. Razen tega 
morajo voditi poslovne knjige ne gle-
de na določen cenzus vsi samostojni 
gostinci in avtoprevozniki. Občinska 
skupščina je pooblaščena, da lahko 
predpiše obvezno vodenje poslovnih 
knjig še za druge zavezance. 

Po dejanskem dohodku se je do 
sedaj odmerjal davek tistim zavezan-
cem, ki so dosegU dohodek nad 
15.000,00 din; plačevali pa so ga tudi 
tisti, ki niso dosegah omenjene višine 
dohodka, a so zaposlovali tujo delov-
no silo. Tudi do sedaj morali voditi 
poslovne knjige. 

PAVŠALNI LETNI ZNESEK 
Dosedanji način odmere davka po 

pavšalni letni osnovi novi zakon opu-
šča in za te zavezance uvaja obdavče-
vanje po dejanskem dohodku ali po 
pavšalnem letnem znesku. Po pavšalni 
letni osnovi se je do sedaj odmerjal 
prispevek samo storitvenim obrtni-
kom, katerih letni dohodek ni prese-
gel 15.000,00 din in ki niso zaposlo-
vali tuje delovne sile. Po pavšalnem 
letnem znesku (dosedaj pavšalna letna 

osnova) se bodo odmerjali davki zave-
zancem, ki opravljajo v manjšem obse-
gu priložnostno ali brez stalnega po-
slovnega mesta storitveno obrt. Sem 
spadajo predvsem vaški obrtniki, upo-
kojenci, gospodinje (šivilje, pletilje) in 
kmetje, katerim je glavni vir dohodka 
kmetijstvo. Omenjeni obrtniki se pre-
nehajo obdavčevati po pavšalnem let-
nem znesku, če zavezanec začne z 
obrtno proizvodnjo ah če zaposh tujo 
delovno silo in tudi, če se obseg 
poslovanja zavezanca poveča nad z 
zakonom določeni cenzus 25.000,00 
din. V tem primeru se obdavčuje po 
dejanskem dohodku. 

Po določilih predlaganega zakona o 
prispevkih in davkih bodo po pavšal-
nem letnem znesku plačevah davek 
zavezanci, katerih celotni letni doho-
dek po odbitku ne presega 25.000,00 
din s pogojem, da ne zaposlujejo tuje 
delovne sile. Višina davka je odvisna 
od pogojev obsega, načina in vrste 
dejavnosti, delovne sposobnosti in 
predvidenega dohodka. Ne more pa 
biti višja, kot bi znašal po veljavni 
davčni stopnji odmerjen davek od 
dejanskega dohodka 25.000,00 din. 
Po tem načinu ni mogoče obdavče-
vati zavezancev, ki se ukvarjajo z 
obrtno proizvodnjo in ki zaposlujejo 
tujo delovno silo in tudi ne avtopre-
voznikov in gostilničarjev. 

DAVEK PO ODBITKU 
Ta prispevek plačujejo občani, ki 

priložnostno opravljajo storitve. Pri-
spevek po odbitku se plačuje tudi od 
kosmatega dohodka ob vsakem izpla-
čilu v delovnih organizacijah. 

Za plačevanje davka po odbitku 
predlog novega zakona o prispevkih in 
davkih občanov uvaja novost. Davek 
po odbitku se ne more odmerjati od 
dohodkov, ki so doseženi z obrtno 
proizvodnjo. Dosedanja praksa je po-
kazala, da je bilo to vprašanje z 
dosedanjim zakonom premalo dosled-
no urejeno, zato je prihajalo do poja-
vov izigravanja. Novi zakon zato jas-
neje opredeljuje, kdaj se plačuje da-
vek po odbitku. 

jr 
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Razvoj v bistriški občini ^ 

pod slovenskim 
poprečjem 

Druga konferenca bistriških sindika-
tov, ki je bila pred kratkim, torej 
neposredno po sprejetju načel glede 
delitve dohodka in osebnih dohod-
kov, je ugotovila, da se gospodarstvo, 
kot tudi druge dejavnosti v občini 
razvijajo mnogo počasneje od republi-
-škega pa tudi jugoslovanskega popreč-
ja. 

Tudi izhodišča za srednjeročni raz-
voj gospodarskih in negospodarskih 
dejavnosti v občini ne kažejo večjih 
možnosti za hitrejši napredek od 
dosedanjega. Tu torej ni izpolnitev 
pričakovanj občine. 

Kot osnovne vzroke, da se je občina 
v zadnjih letih razvijala počasneje od 
slovenskega poprečja, navajajo sploš-
no nerazvitost in visok delež kmečke-
ga prebivalstva. Ob tem je najbolj 
zaskrbljujoče, da največ delovnih or-
ganizacij izkazuje tudi za naslednje 
obdobje počasnejšo rast proizvodnje v 
primerjavi s slovenskim poprečjem. 

Pričakovani rezultati niso bili dose-
ženi tudi na tistih področjih, katerim 
so v zadnjih letih posvečali izredno 
pozornost, torej gradbeništvo, gostin-
stvo in obrt. 

V bistriškem gospodarstvu pa kljub 
takšnemu stanju ostajajo še mnoge 
možnosti, ki bi lahko v veliki meri 
vplivale na hitrejšo gospodarsko rast. 
Te vidijo predvsem v večjem povezo-
vanju med gradbeništvom in proizvod-
njo gradbenega materiala, v gostinstvu 
in obrti ter v večji realizaciji v 
proizvodnji lesa in aluminija v končne 
proizvode. Kjer so pogoji, bi morali 
uvesti večizmensko delo. 

Posebno pozornost bi morali posve-
titi obratom, katerih matična podjetja 
so zunaj občine. Opaža se, da v teh 
obratih ni opaznejšega tehnološkega 
napredka, niti se povečuje proizvod-
nja. Vlaganj ni, celo ustvarjena sred-
stva odtekajo iz občine. 

Počasen napredek v gospodarstvu je 
vzrok, da se mnogi prebivalci zapo-
sljujejo zunaj občine. Po zadnjih 
podatkih je zaposlenih v sosednih 
občinah okrog 1500, v tujini pa okrog 
900 občanov. Lani je bilo v občini 
okrog 400 nezaposlenih, na novo pa 
seje zaposlilo samo 16 ljudi. 

Na konferenci so prišli do izraza 
številni in zelo pomembni problemi 
na področju stanovanjske politike, 
kreditnega poslovanja in posameznih 
sindikatov. 

Na konferenci so izvedh določene 
kadrovske spremembe. Božo Strnad, 
dosedanji predsednik ObSS je prosil 
za razrešnico, prav tako pa tudi član 
predsedstva inž. Danilo Moškotevc. 
Na njegovo mesto je bil izvoljen inž. 
Viktor Maček, ki je bil izvoljen tudi 
za predsednika OBSS Slovenska Bi-
strica. 

Komisija za sklepe bo vsled obsež-
nosti predloženih dokumentov in di-
skusij pripravila sklepe do prve seje 
jredsedstva. Ti bodo skupno z za-
djučki II. kongresa slovenskih samo-

upravljavcev osnovna smernica za na-
daljnjo dejavnost sindikalnih organiza-
cij kot tudi ObfiS. 

VIKTOR HORVAT 

OSREDNJA PROSLAVA OB 60-LETNrCI 
ROJSTVA BORISA KIDRIČA 
NAJ BO V KIDRIČEVEM! 

Pred kratkim je izvršni odbor repu-
bliške konference SZDL Slovenije 
imenoval poseben odbor za proslavo 
60-letnice rojstva Borisa Kidriča. Ta 
proslava bi naj bila v Ljubljani. Vest o 
tem je spodbudila svet krajevne skup-
nosti in vse družbeno-pohtične orga-
nizacije v Kidričevem, da so poslale 
omenjenemu odboru pismen predlog, 
da bi naj bila ta proslava v Kidriče-
vem. Predlog so utemeljili z nasled-
njim: 

1. Kidričevo je edino naselje v 
Jugoslaviji, ki je bilo poimenovano po 
tem velikem revolucionarju, s poseb-
nim odlokom vlade SR Slovenije z 
dne 12. aprila 1953. Poleg tega pa 
nosijo ime po Borisu Kidriču tudi 
Tovarna glinice in aluminija, osnovna 
šola in pionirski odred na šoli. 

2. Svet krajevne skupnosti Kidriče-

vo je na predlog vseh družbenopolitič. 
nih organizacij že januarja letos skle-
nil, da dan rojstva Borisa Kidriča 
10. april - obeleži s trajnim sporni-
nom in sicer s proglasitvijo 10. aprila 
za praznik krajevne skupnosti Kidri-
čevo, za to slovesnost že tudi tečejo 
priprave. 

Iz teh razlogov tudi predlagajo, da 
naj bi bila centralna proslava v Kidri-
čevem, kjer imajo tudi za to ustrezne 
prostore in da bi naj v republiški 
odbor za proslavo 60-letnice rojstva 
Borisa Kidriča vključili tudi enega 
predstavnika iz Kidričevega. 

S tem predlogom so bile informativ-
no seznanjene tudi vse družbenopoli-| 
tične organizacije in skupščina občine 
Ptuj, ki predlog v celoti podpirajo. 

F. Fideršek 

Cene kmetijskih 
proizvodov 

v evropski ekonomski skupnosti še 
vedno trajajo razprave o agrarni poli-
tiki. V središču diskusij so strukturne 
spremembe in politika cen. Predsed-
nik komisije Mansholt je predložil 
novo shemo povečanja cen za leto 
1972/73. Po njegovih predlogih bi se 
naj povečale cene: mleko 8 %, mehka 
pšenica 5,1 %, rž 4,8 %, ječmen 5 %, 
koruza 6,3 %. Cene sladkorne pese bi 
se naj povečale za 3,5 % medtem ko 
bi se sladkor podražil za 2 %. Za 
plodove in semena, iz katerih pridobi-
vajo olje, je predvideno poprečno 
povečanje cen za 4 %. 

Predlagana povečanja cen pojasnju-
jejo s povečanimi zahtevami kmetij-
stva. 

Medtem ko v vrhu Evropske skup-
nosti razmišljamo o cenah za nasled-
nje leto, je pri nasie vedno negotovo, 
s čim lahko računajo naši kmetijski 
proizvajalci letos. Usklajevanje garan-
tiranih in minimalnih odkupnih cen je 
sicer v teku, vendar se še ni nihče 
dokončno odločil in to kljub temu, 
da lahko često slišimo o ,,nezaželjenih 
posledicah" takšne politike cen. 

Poslovno združenje kmetijskih 

kombinatov v Beogradu je do sedaj 
edino izdelalo svoje konkretne pred-
loge. Po mišljenju strokovnjakov tega 
združenja bi bilo potrebno garantira-
ne cene pšenice povečati od doseda-
njih 1,25 na 1,40 din za kg, garanti-
rano ceno koruze od 0,90 na 1,10 din 
za kg, garantirano ceno mesnatih svinj 
od 7,85 na 9,30 din za kg in garantira-
no ceno mlade janjetine od 9,20 na 
11 dinarjev za kg. To združenje 
predlaga tudi povečanje minimalnih 
odkupnih cen: sladkorne pese od 0,24 
na 0,28 din za kg, sončnice od 2,10 
na 2,50 din za kg in za mleko 
0,56 din po maščobni stopnji. (Indu-
strija sladkorja smatra, da bi morala 
biti minimalna odkupna cena za slad-
korno peso 0,30 din za kilogram). 

To so za sedaj edini konkretni 
predlogi o cenah kmetijskih proizvo-
dov za letošnje leto. Druge republike 
še o teh vprašanjih modro molčijo, a 
se nekaj vseeno ve. Medtem ko Ma-
kedonija, na primer, vztraja pri svo-
jem zahtevku po razširitvi seznama 
•proizvodov, za katere bi federacija 

Nadaljevanje na 15. strani 

LetosJ. stopnja gradnje 

rekreacijskega cen-
tra v Slov. Bistrici 

Foto V. Horvat: Del garderob na bistriškem kopališču, kakor jih je 
bilo videti v najbolj vročih poletnih dnevih v preteklem (1971) letu. 
Nevarne so, pa tudi neuporabne (vrhovi podpornih stebrov). 

Po več letih pričakovanj in prav 
toliko kritičnih besedah, izrečenih na 
račun neurejenosti mestnega kopali-
šča v Slovenski Bistrici, (neurejenost 
se je vsako leto stopnjevala), lahko 

letos zanesljivo trdimo o boljši p' 
hodnosti za bistriške kopalce, kak' 
tudi za okoliška naselja, katerimi 

(Nadaljevanje na 5. strani) 



VPRAŠANJE, KI ZANIMA VSE OBCANE 

KAKO BO V PRMODNJE 
I VZDRŽEVANJEM OBČINSKIH CEST? 

Precej kilometrov dosedanjih cest 
tretjega reda, za katere je do sedaj 
skrbel, priznajmo bolj po mačehov-
sko, republiški cestni sklad, je z novo 
razporeditvijo prišlo v sestav občin-
skih cest. V zvezi s tem se postavlja 
vprašanje, ali bodo odslej te ceste 
bolje vzdrževane ali slabše. To je prav 
gotovo vprašanje, ki zanima vse 
uporabnike javnih cest. 

Več kot na dlani je, da bo 
vzdrževanje, zlasti pa še modernizacija 
teh cest odvisna v prvi vrsti od 
denarja, ki bo na voljo za to 
kategorijo cest Prav tako pa je na 
dlani, da so bile doslej prav ceste 
tretjega reda najslabše vzdrževane, 
ponekod celo slabše kot ceste četrte-
ga reda, ki so že do sedaj spadale pod 
občinsko skrb, konkretno v ptujski 
občini pod skrb komunalnega podje-
tja v Ptuju, ki je te ceste po posebnem 
sporazumu z občinsko skupščino 
v7drževal. 

V ptujski občini je vsega 
1450 kilometrov cest; od tega le 
90 kilometrov asfaltiranih. Vse druge 
so makadamske. K tem cestam je 
treba prišteti še takoimenovane kra-
jevne ceste, ki jih je v občini vlizu 
500 kilometrov. Iz vsega tega sledi, da 
je prav ptujska občina ena izmed 
najbogatejših na cestnem omrežju v 
republiki, ki ima še to prednost, da je 
kar nad 90 odstotkov cest makada-
mskih. 

Več kot na dlani je, da tudi po novi 
kategorizaciji kljub prizadevanju še 
vsaj deset let ne bo mogoče asfaltirati 

in modernizirati vseh cest. Zato bi 
rabih kar več deset milijonov (milijard 
starih) dinarjev. Na mnogih odsekih 
cest tretjega reda pa zadnje čase ni 
več stalnih cestarjev. Ce so, jih je 
cestno podjetje skozi letno sezono 
zaposlilo pri drugih delih in tako je 
baje bilo tudi drugod po Sloveniji. 
Jasno je, da stroj pri vzdrževanju 
makadamskih cest ne more nado-
mestiti človeških rok. Stroj krajevne 
ceste, ki jih je v občini blizu 
500 kilometrov. Iz vsega tega sledi, da 
je prav kotanj. 

S takšno mehanizacijo in mate-
rialom je cesta samo na videz 
popravljena in to v najboljšem prime-
ru le za nekaj dni; ko pride ndiv, je 
stanje še slabše. Sreča, da avtobusna 
podjetja sploh hočejo po takšnih 
cestah opravljati avtobusni prevoz. 

Sedaj nastane vprašanje, komu v 
bodoče zaupati vzdrževanje občinskih 
cest, ki jih je sedaj v ptujski občini 
približno 880 kilometrov. Tu so' 
mišljene ceste tretjega in četrtega 
reda, da o cestah, ki jih vzdržujejo 
oziroma bi jih naj vzdrževale krajevne 
skupnosti niti ne govorimo, čeprav se 
tudi po teh cestah že odvija avtomo-
bilski, celo tovorni promet. Vsekakor 
vzdrževanje cest odpira nove možn-
osti in skrbi za sodelovanje med 
občino, krajevnimi skupnostmi in pa 
v ptujskem primeru tudi z komunal-
nim podjetjem. 

F. H. 

AKTIVNOST NA VSAKEM KORAKU 
Ko so se prebivalci Apač odločali o 

priključitvi k krajevni skupnosti Kid-
ričevo, so med drugim že tudi mislili 
na številne nerešene probleme, ki so 
stari tudi že po več let in, ki terjajo 
določeno rešitev. Eden izmed poseb-
nih problemov so zemljišča splošnega 
ljudskega premoženja, ki jih ima vas 
Apače, vendar si to zemljo marsikdo 
prisvaja brez odškodnine. Z uvedbo 
samoprispevka ter odškodnin za zem-
ljišča bodo ugotovili resnične meje ter 
površine, od katerih bo vaška skup-
nost Apače imela stalen vir dohod-
kov. Iz rezultatov referenduma je bilo 
med drugim tudi razvidno, da je bilo 
nekaj volivcev proti odcepitvi .od KS 
Lovrenc. To so bili po večini kmetje 
oz. kmetijski proizvajalci, ki so bili 
vsa leta trdno navezani na KS Lov-
renc. Le-ti namreč menijo, da v Kidri-
čevem nimajo prave perspektive in ne 
vidijo pri tem svojih sovrstnikov iz 
Njiverc in Kungote, ki so glede mo-

dernizacije kmetijstva le nekaj napred-
nejši, kar pomeni, da j e njihov strah le 
odveč. Jasno je namreč le to, da se, 
bodo vsi dejavniki v krajevni skup-
nosti Kidričevo, ki so se strinjali s 
priključitvijo Apač k KS Kidričevo 
dosledno borili zato, da bodo vse 
•pravice za kmetijske proizvajalce na 
območju KS Kidričevo za vse enake 
- seveda glede na specifičnost vsake-
ga kraja. Povsem je razumljivo, da se 
nekdo težko loči od nečesa, na kar je 
bil navezan mnogo let, vendar pa to 
ne pomeni, da bi se bilo treba bati, 
kaj se bo zgodilo v bodoče z njim! 
Vsem, ki živimo v krajevni skupnosti 
Kidričevo, je gotovo skupen interes, 
da se vsa naša področja in panoge 
čimbolje in čimhitreje razvijajo v smi-
slu napredka, ki bi naj vsem občanom 
krajevne skupnosti prinesel določene 
uspehe. 

M. F. 

LETOS I. STOPNJA GRADNJE REKREACIJSKEGA 
CENTRA V SLOV. BISTRICI 

(Nadaljevanje s 4. strani) 
pomenilo to kopahšče edino možnost 
poletne rekreacije. 

Kljub temu, da še tudi sedaj ni v 
popolnosti rešeno vprašanje potrebnih 
sredstev za zgraditev novega rekreacij-
skega centra v Slovenski Bistrici pa so 
priprave že v polnem teku. 

Na pobudo občinske skupščine in 
krajevne skupnosti Slovenska Bistrica 
je bil pri krajevni skupnosti imenovan 
posebni iniciativni odbor za zgraditev 
rekreacijskega centra v Slovenski Bi-
strici. V okviru tega odbora so izvolili 
še tehnično, finančno in komisijo za 
propagando. Vse komisije so že izde-
lale akcijske programe in pristopile k 
uresničevanju. 

V kratkem pričakujejo, da bo izde-
lan konkreten projekt gradnje rekrea-
cijskega centra v Slovenski Bistrici, 
predviden pa je na mestu, kjer je 
sedanji kopalni bazen. 

Vsled pomanjkanja finančnih sred-
stev za gradnjo takšnega projekta, se 
je iniciativni odbor skupno s tremi 
komisijami moral odločiti za postop-
no gradnjo centra, ki postaja že nujna 
potreba naraščajočega števila prebi-
valcev mesta in okohce. 

V novi rekreacijski center bo vklju-
čen olimpijski bazen, športno-skakal-
ni bazen, otroški bazen, otroška čofo-
tarnica in kot posebnost (v kolikor 
bodo za to dani predvsem finančni 
pogoji) še pokrit rekreacijski bazen. 
Da bi vsi ti objekti, zgrajeni v obdobju 
naslednjih nekaj let, v okviru razpo-
ložljivih finančnih sredstev in razume-
vanju vseh družbenih organizacij v 
občini, kar najuspešneje služili svoje-
mu namenu, bo potrebno urediti še 
okolico s kabinami, tuši in sanitari-
jami ter drugimi potrebnimi objekti. 

Letos bodo že v zgodnjih spomla-
danskih dneh pričeli z deh v prvi fazi 
gradnje centra. Ker je obstoječi kopal-
ni bazen že dotrajal, so se odločili, da 
bo prva faza vsebovala obnovo obsto-
ječega rekreacijskega kopalnega baze-
na, katerega nove mere bodo 
25 16,50 in ureditev filtrirnih na-
prav. Istočasno bodo uredili tudi sani-
tarije, tuše in okolico s kabinami za 
garderobo. Tudi najmlajši občani, ka-
terim je bil do sedaj prostor za kopa-
nje dokaj skromno odmerjen v sklopu 
velikega bazena, bodo letos dobili 
svojo čofotarnico v merilu 10 x 8 m. 

Bistričanom se tako že letos obeta-
jo lepši časi. Mnogi prevoženi kilo-

metri v namenu iskanja kopališča (v 
Maribor, Kidričevo in Rogaško Slati-
na) bodo tako že letos prihranjeni, saj 
bo to ugodnost nudilo domače kopa-
hšče. 

Uresničitev I. faze gradnje rekreacij-
skega centra v Slovenski Bistrici bo po 
predvidevanjih veljala 88 milijonov 
SD, česar pa savni ne bodo uspeh 
zbrati. 

Finančna komisija je z namenom 
pridobivanja potrebnih sredstev izde-
lala konkretni program, ki gaje razde-
hla v nekaj oblik zbiranja. Med najpo-
membnejše je tako uvrstila prodajo 
vrednostnih kuponov (vrednost kupo-
na 1 ND in 2 ND). Skupno bo v 
prodaji okoli 13.000 takšnih kupo-
nov, druga oblika bodo prireditve, na 
katere bi v imenu skupščine občine in 
družbeno pohtičnih organizacij pova-
bih znane narodno zabavne ansamble, 
skupine gledališčnikov in druge. Rek-
lamni oglasi bodo v tej akciji po-
membna oblika pridobivanja sredstev. 
Za uspešno gradnjo rekreacijskega 
centra se v veliki meri zavzema tudi 
občinski sindikalni svet, ki je v pre-
teklem letu pokazal veliko pripravlje-
nost in razumevanje za to akcijo. 
Skupno s predstavniki osnovnih sindi-
kalnih organizacij si bodo prizadevali 
uresničiti sklep, da vse organizacije 
namenijo DELOVNI DAN ZA RE-
KREACIJSKI CENTER (enodnevni 
zaslužek). 

Ker tudi vsa tako zbrana sredstva ne 
bodo zadostovala za zgraditev I. faze, 
bodo poskušali sredstva dobiti še iz 
sklada skupne uporabe, komunalnega 
sklada pri skupščini občine kakor 
tudi iz skladov prispevkov za uporabo 
mestnega zemljišča. 

Ker je bilo neurejeno kopališče v 
Slovenski Bistrici vrsto let predmet 
mnogih razprav, tako na številnih 
sestankih kakor tudi zasebno, kar je 
bilo razgibano še posebno v vročih 
poletnih mesecih, pričakujejo inicia-
tivni odbor in komisije kakor tudi vsi 
ostali, ki si kakorkoli prizadevajo 
uresničiti prvo fazo programa, da v 
akciji zbiranja sredstev kakor tudi 
drugega ne bodo naleteh na večje 
težave. OK ZMS Slovenska Bistrica je 
v sodelovanju s pripadniki JLA bistri-
ške garnizije že sprejela program de-
lovnih akcij pri gradnji rekreacijskega 
centra. Upajmo, da to ne bo ostal 
osamljen primer. 

VIKTOR HORVAT 

Stanislav Vičar: 

Mladi v Ptuju 
Zdravo, prijatelj, stojiš tu ko t kip. 
Vse je tako klavrno, nimaš kam it! 

To se v Ptuju sliši vsak dan 
na vogalih, mladina ne ve k o d ne kam. 

Kotiček in družbo v kavarni si išče 
tud' krčma in klet so zanjo zabavišče . 

Res, Ptuj, vemo da m e s t o si staro, 
vendar, mladi so tu, vtepi si v glavo! 

Držiš res tradicijo starega mesta, 
kjer mlademu gre le gosti lna in cesta. 

Stopi že k o n č n o s č a s o m v korak, 
mladini svoji poskrbi ko t i ček kak! 

Mladinskega kluba res smo potrebni 
saj njegovi bi člani postali zavedni. 

Tudi poleti namakamo se 
nekateri v Dravi, drugi sploh ne. 

Kopališče m o č n o pogrešamo že, 
niadne Drave smo siti prek glave. 

Lahko bi naštevali še in še, 
•̂ ar mladim v Ptuju sodi in gre. 

Te želje in prošnje, res smo neznosni , 
"»"ezi, na Ptuj b o m o še bolj ponosn i ! 

Zadela pešca 

nad^ poročilu pod gornjim 
jasiovom v številki 5 /72 Tednika z 
stavet H ^^bi^uarja t. 1. berite drugi 
kole /^"gega odstavka pravilno ta-
osehn«. J^ pripeljala voznica 
učitPif-®^ avtomobila Kristina Preac, 

stanujoča v Podgorcih. 
Uredništvo 

ORMOŠKI KOMUNISTI 
PODPRLI SKLEPE 2. KONFE 
RENČE ZK JUGOSLAVIJE 

SPOZNALI 
SVOJE NALOGE 

Prejšnji teden v torek je bil v 
Ormožu sestanek vseh članov občin-
ske konference ZKS Ormož. Razgovo-
ra, ki ga je vodila sekretarka ing. 
Terezija Štefančič, so se udeležiU tudi 
sekretarji osnovnih organizacij in 
aktivov ZKS ter da bodo lažje 
spoznali svoje naloge. V zvezi z 
omenjenimi sklepi bodo izdelali akcij-
ski 

Obravnavah so poročilo, sklepe in 
naloge komunistov, sprejete na 2. seji 
Zveze komunistov Jugoslavije. Uvod-
no besedo k tej točki je podal Franjo 
Ledinek, sekretar občinske konferen-
ce ZKS Slovenska Bistrica in delegat 
omenjene konference. O politični 
situaciji v Jugoslaviji po 21. seji 
predsedstva Zveze komunistov Jugo-
slavije je govoril Vlado Janžič, član 
sekretariata centralnega komiteja ZK 
Slovenije. 

Po uvodnih besedah se je razvila 
živahna in pestra razprava, v kateri so 
ormoški komunisti podprli sklepe 2. 
konference in se zavzeli za osebno 
odgovornost pri realizaciji teh skle-
pov. Člane osnovnih organizacij in 
aktivov ZKS je potrebno podrobneje 
seznaniti z vsebino 2. konference 
ZKJ, so menili razpravljavci, da bodo 
lažje spoznli svoje naloge. V zvezi z 
omenjenimi sklepi bodo izdelah akcij-
ski program in ga v lastnem okolju 
tudi uresničili. Program dela za 
odpravo socialnih razlik je sestavni del 
tega akcijskega programa. 

jr 
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Sindikati v pripravah na 

splošni ljudski 
odpor 

v torek, 8. februarja t. 1. je bil v 
delavskem klubu „Franc Kramberger" 
v Ptuju širši posvet, ki ga je sklical 
koordinacijski odbor za SLO in druž-
beno samozaščito pri občinskem sve-
tu ZSS Ptuj . Na posvet so bili vabljeni 
in so se ga skoraj v celoti tudi 
udeležili predsedniki osnovnih organi-
zacij sindikata, delavskih svetov in 
aktivov ZMS ter sekretarji organizacij 
in aktivov ZKS. Razpravljali so o 
nalogah odborov za splošni ljudski 
odpor in družbeno samozaščito v 
delovnih organizacijah. 

Po uvodnih besedah predsednika 
občinskega sveta ZSS Ptuj Simona 
PEŠCA, so o teh nalogah govorih še: 
predsednik skupščine občine Ptuj -
Franjo REBERNAK, sekretar komite-
ja občinske konference ZKS Ptuj -
Franc TETICKOVIC, načelnik con-
skega štaba - Ivan GRADIŠEK, vodja 
priprav SLO za ptujsko občino -
Karel ŽMAVC in član predsedstva 
republiškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije - Julij PLANINC. 

Ptujski sindikati so med prvimi v 
severo7Vzhodni Sloveniji, ki so začeh s 
konkretnim delom pri uresničevanju 
koncepta splošnega ljudskega odpora 
in družbene samozaščite v delovnih 
organizacijah - je na posvetu povedal 
Ivan Gradišek. Izkušenj na tem pod-
ročju še ni, zato bo marsikje treba 
zaorati ledino. Gre predvsem za to , da 
bodo naloge s tega področ ja postale 
sestavni del samoupravnih odnosov v 
delovnih organizacijah. 

Na posvetu so se dogovorili o skup-
nih nalogah vseh družbenb-polit ičnih 
organizacij in samoupravnih organov v 
delovnih kolektivih. Njihova prva na-
loga, ki jo povsod že izvajajo je, da 
izvedejo vse poli t ične in kadrovske' 

priprave za formiranje odborov za 
SLO in družbeno samozaščito v de-
lovnih organizacijah. Kadrovanje naj 
bo izvedeno tako, da bodo v ta odbor 
prišli družbeno in poli t ično najdelav-
nejši člani kolektiva, ki bodo lahko 
tudi največ doprinesli v pripravah za 
SLO. 

Priporočeno je bilo, da bi naj odbor 
sestavljali predstavniki delavskega sve-
ta, organizacij ZKS, sindikata, mladi-
ne, ZB NOV, ZVRS, vodstva podje t ja , 
civilne zaščite, event. partizanske eno-
te in predstavniki pomembnejših dru-
štev v delovni organizaciji. Dogovorili 
so se, da bodo odbore za SLO in 
družbeno samozaščito imenovali de-
lavski sveti do 25. februarja. Ponekod 
so jih doslej že imenovali, vendar jih 
naj, če v njih niso predstavniki vseh 
navedenih organov in organizacij, do-
polnijo. 

Naloge odborov za SLO in družbe-
no samozaščito v delovnih organiza-
cijah določa republiški zakon o SLO, 
ki jih bodo odbori izvajali v sodelova-
nju in ob pomoč i ustreznih upravnih 
in vojaških organov v občini . Njihova 
stalna naloga pa bo - idejno in 
poli t ično usposabljanje delavcev, da 
bo vsak delavec zavestno pripravljen 
sodelovati v vseh oblikah SLO, da bo 
za te naloge mora lno -po l i t i čno in 
strokovno usposobljen. Prav to pa 
nam je tudi najtrdnejši porok, da 
bomo lahko živeli v miru in razvijah 
naš samoupravni socialistični druž-
beni sistem. Pri izvajanju te naloge pa 
bo odborom v delovnih organizacijah 
dajal stalno p o m o č koordinacijski od-
bor za SLO in d/užbeno samozaščito 
pri občinskem svetu Zveze sindikatov 
Ptuj. 

F. Fideršek 

Obširen program 
dela KS Kidričevo 

Minuli če t r tek , 10. 11. 1972 je svet 
krajevne skupnosti Kidričevo sklepal 
o določitvi krajevnega praznika ter o 
predlogu programa dela za letošnje 
leto. 

V letošnjem letu čakajo krajevno 
skupnost Kidričevo velike in odgovor-
ne naloge, zlasti v zvezi s po tekom 
akcij občanov po vaseh Njiverce in 
Apače za asfaltiranje cest, poleg tega 
pa bo še po t rebno rešiti nekatere 
druge naloge, ki jih je sprejel svet 
krajevne skupnosti za posamezna 
območja pri razpisu referenduma. 
Letos bo treba skrbeti za večjo 
informiranost vseh občanov o delu in 
problemih ter pritegniti k sodelovanju 
kar največje število občanov. Zavze-
mati se bo treba za enotnost politike 
in reševanje vseh zadev, krajevni 
odbori po območj ih pa bi naj bili 
nosilci poHtike na terenu. Družbeno-
polit ični organi in svet KS sodelujejo 
z izmenjavo mnenj ter podporo 
stališč. V krajevne odbore je treba 
vključevati res aktivne sodelavce ter 
realizatorje nalog. Aktivno se bo treba 
vključiti ter nuditi podporo programu 
odbora za splošni ljudski odpor ter 
Štabu civilne zaščite. 

V programu je nadalje navedeno, da 
bo treba bolj aktivno sodelovati z 
organizacijami in društvi pri reševanju 
skupnih nalog ter vprašanj in jih 
vključevati v vse oblike skupnega dela 
pri zadovoljevanju skupnih pot reb 
občanov (rekreacijskih, športnih in 
drugih), organizirati izlete ter druge 
oblike zabave za kar najširši krog 
občanov, ki za sedaj res nimajo 
ničesar v Kidričevem. Med posebne 
naloge v programu je še traba vnesti 
to, da je treba z aktivnim delom 
odpravljati v kar največji meri obsto-
ječe socialne razlike, obravnavati 
problematiko manj razvitih, kot so to 
naselje II, Stara postaja - grad ter 
spremljati življenje v družinah z 
večjim številom otrok ter starejših 
občanov, zlasti še osamelih ter z 
manjšimi dohodki , nuditi f inančno in 
drugo pomoč ter organizirati srečanje 
občanov nad 60 let starosti. Krajevna 
skupnost, ki ima 6 območi j , bo za 
svoje krajevne odbore potrebovala 
precej sredstev in sicer za - krajevni 

odbor Apače 960.000 din, za krajevni 
odbor naselje I 196.000 din, krajevni 
odbor naselje II 140.000 din, za 
krajevni odbor „Stara postaja - grad" 
81.500 din, za krajevni odbor Kungo-
ta 30.000 din ter za krajevni odbor 
Njiverce - 260.000 din. Letos bo 
treba pristopiti še k asfaltiranju ceste 
do železniške postaje Kidričevo, raz-
širiti prostor pri letnem kopališču iz 
sredstev letnega kopališča. Tu bo 
treba dograditi še sanitarne prostore 
na kopališču, barvanje in ostalo v 
znesku 50.000 din iz sredstev KS, 
vzdrževati rekreacijski center itd. Do 
konca aprila bi bilo potrebno rešiti 
vprašanje opreme vsaj 20 gradbenih 
parcel, ki bi jih KS dala v uporabo 
graditeljem v Njivercah. Prav posebno 
pa bo treba mishti še na rešitev 
problema skupnih prostorov. Tega 
vprašanja sicer ne bo mogla sama 
rešiti le krajevna skupnost , ampak 
bodo morale pri tem sodelovati tudi 
ostale družbenopoli t ične organizacije. 
Po dosedanjem predlogu DPD ,,Svo-
boda" Kidričevo, bi naj v pritličju 
bloka št. 12 (v katerem je tudi pisarna 
KS - ter podružnica kreditne banke 
Ptuj in prostori mihce, čevljarska 
delavnica, krojaška delavnica, frizerski 
salon itd.) bila knjižnica ter čitalnica, 
medtem ko bi v prizidku obrata 
družbene prehrane bili klubski prosto-
ri (v katerih je pred leti že bil 
sindikalni delavski klub, ki pa je iz res 
nerazumljivih vzrokov propadel). Za 
preureditev teh prostorov bi bilo 
ptrebnih nadaljnjih 80.000 dinarjev, 
vendar bi se to sofinanciralo po 
posebni pogodbi med krajevno skup-
nostjo in zainteresiranimi organizaci-
jami in društvi. 

Iz teh nekaj navedenih podatkov je 
razvidno, kakšnega programa se je 
lotila v letošnjem letu krajevna 
skupnost Kidričevo. Ce ji bo uspelo 
realizirati program pa ni povsem 
odvisno le od sveta krajevne skupno-
sti, ampak od prav slehernega občana 
krajevne skupnosti , ki bi moral na tak 
ah drugačen način pomagati pri 
realizaciji programa, ki je tudi pro-
gram slehernega občana. 

France Meško - Mleko je odličen konservator. 
Ce nimate hladilnika, boste obdržali 
meso sveže tudi 12 ur, če ga boste 
prelile z mlekom in postavile v najbolj 
hladen stanovanjski prostor. Nič hu-
dega ni, če se mleko skisa. Tik pred 
uporabo vzemite meso iz mleka in ga 
dobro otrite v suho krpo. Prav to velja 
tudi za jetra. 

- Posode, v kateri boste pekle pa-
lačinke, ne smete umivati tik pred 
uporabo. V popolnoma suho posodo 
denite žlico olja, in šele ko se le-to 
segreje, vlijte testo za prvo palačinko 
nanj. / 

- Moko in hladno mleko dobro 
premešajte in šele potem dodajte ru-
menjak, sladkor in sol, kadar pečete 
palačinke. Tako se moka ne bo spri-
jela v grudice. 

- Rdeč korenček je najboljše sred-
stvo za obarvanje juhe! Košček ko-
renčka sesekljajte na drobne koščke 
in pražite toliko časa na olju, da lepo 
porumeni in spusti na maščobi barvo. 
Potem vse skupaj vlijte v juho , ki bo 
takoj obarvana lepo zlato rumeno. 

- Mlinček za poper ni dragocenost 
in ga mora imeti vsaka gospodinja. 
Poper v zrnu bolje diši, in če ga 
zrneljemo tik pred uporabo, bomo 
imeH več od njega kot od tistega, ki 
so ga zmleli že v tovarni. 

- Peteršilj nam bo ostal nekaj dni 
svež, če ga dobro operemo, naseklja-
mo in posoljenega hranimo v stekleni 
posodi. Petim čajnim žličkam peter-
šilja je treba dodati eno žUčko soli. 

- Zeleno in druge solate moramo 
pripravljati v emajliranih aH še bolje v 
steklenih posodah največ pol ure pred 
serviranjem. 

- Limone in pomaranče bodo dale 
več soka, če jih pred uporabo nekaj-
krat povaljamo po mizi. Še bolje pa 
je, če jih potopimo za nekaj časa v 
vročo vodo. 

- Ce dodate majonezi tik pred 
koncem mešanja žličko belega vina, 
bo mnogo okusnejša in izdatnejša. 

- Lepa barva na licih ni plod ličil, 
temveč trdnega zdravja. Predvsem je 
pomembna prehrana: mleko, mlečni 
izdelki, sadje, zelenjava, kuhano me-
so, ribe . . . Koristni so tudi sok sveže 
repe, rdeče surove pese, zdravilni 
č a j i . . . 

- Vaš fikus je spustil liste in vi ste 
obupani . Nič hudega, naredite tole: 
spuščene liste povežite s papirjem 
navzgor, potem pa denite fikusov lo-
nec v tako vročo vodo, kolikor zdrži-
te z roko v njej. Cez nekaj ur se bo 
rastlina popravila. Potem odstranite 
papir. Cez teden dni jo pričnete spet 
redno zalivati. Spomladi in poleti po-
trebuje fikus več vode kot pozimi, ko 
ga zalivamo le enkrat na teden. 

PREDSEDNIK KO SZDL KIDRIČEVO ODSTOPIL 

V začetku februarja se je sestal na 
svoji 10. redni seji krajevni odbor 
SZDL Kidričevo, ki je med drugim 
obravnaval predlog programa KS ter o 
formiranju krajevnega odbora za nase-
lje I in o formiranju pododbora SZDL 
v novo priključeni vasi Apače. Vse 
točke dnevnega reda so potekale v 
redu, saj so bile temeljite in konkret-
ne razprave v zvezi z raznimi proble-. 
mi, v katere se mora vživeti tudi 
sociahstična zveza, ki bi morala biti 
glavni nosilec vseh političnih akcij v 
tem kraju. Na tej seji pa je med 
drugim odstopil tudi dosedanji pred-
sednik KO SZDL Kidričevo STANE 
HOJAK iz Kidričevega, ki je v pisme-
ni obrazložitvi poudaril, da ni bil v 
času svojega predsedovanja niti enkrat 
klican na seje občinske konference 
SZDL Ptuj, niti ni bilo pravih kon-
taktov za uspešnejše delo organizacije 
v Kidričevem. Nadalje navaja, da mu 
to delo ne ustreza, ker ga ovira pri 
svojem vsakodnevnem delu in kar je 
bilo še posebej zanimivo, češ da se ne 
izvršujejo sklepi, kot so le-ti sprejeti, 
kar je bil menda tudi ob sklicu obča-

nov na določen razgovor ali dogovor 
o formiranju krajevnega odbora za 
naselje 1. Ob koncu je še poudaril , da 
ne želi delati še v naprej v takem 
vzdušju in, da pač zato brezpogojno 
odstopa. Ni znano, kako je bilo glede 
vabil na seje Občinske konference 
SZDL Ptuj, znano pa je, da glede' 
izvajanja sklepov le ni bilo vse tako, 
kot je bilo nakazano in osebno po-, 
udarjeno, kajti nek dogovor ali razgo-
vor z občani še ni noben prekršek in 
nikjer ne piše, da le-tcga ne bi bil" i 
dopustno sklicati, kadar gre za skupne 
koristi in potrebe kraja in krajevne 
skupnosti. Naj bo tako ali drugače, 
dolžni smo, da se dosedanjemu pred-
sedniku zahvalimo za njegov prispe-
vek v delu in izrazimo že^o, da bi" 
odboru pomagal še naprej. Izvršen pa, 
mora biti tudi sklep, da se na nasled-
njo sejo pokliče predstavnike obč-
konference Ptuj , da se skupno pogo-
vorimo o nadaljnjem delu odbora * 
Kidričevem, ki se mora čimprej sesta-
ti in izvoliti nove vodstvene organe, 
da bo šlo delo normalno naprej. 

M. F.: 



KADAR VOZIŠ NE PIJ, KADAR F>IJEŠ 
NE VOZI! 

pri nas v Jugoslaviji p lačujemo pre-
velik krvni davek na ce'stah, ko ljudje 
vseh starosti umirajo na asfaltu pa 
tudi na tistih cestah, k i j i h že skorajda 
ne moremo tako imenovati, vendar se 
tudi na njih odvija motorizirani pro-
met in tudi na njih ugašajo človeška 
življenja. Lani je izgubilo na sloven-
skih cestah življenje nekaj nad 600 
ljudi. 

To je menda tudi edini in verjetno 
upravičeni vzrok, da se AMZJ zavze-
ma, da bi morah spremeniti predpise 
in povsem prepovedati tudi tistih 0,5 
promila alkohola, ki je sedaj še dovo-
ljenega. To je tudi predlog zdravniške-
ga strokovnega sveta pri avtomoto-
zvezi Jugoslavije, ki je razpravljal o 
prometni varnosti in zdravstvenem 
varstvu na naših cestah. 

Zdravniki menijo, da 0,5 promil ni 
nikakršna meja, ker je vse skupaj zelo 
odvisno od človeka. Tako je pri neka-
terih ljudeh že 0,2 promila alkohola v 
krvi dovolj, da se jim zmanjšajo re-

• fleksi, drugi pa ga ima lahko v krvi 
precej več, pa bo še vedno lahko 
povsem normalno reagiral. Prav v 
takšnih razmerah pa nastane zelo veli-
ko hudih prometnih nesreč. 

To seveda ni nikakršna novost, saj 
je znano, da poklicni vozniki sploh ne 

smejo piti, pri njih predpisi ne dovo-
ljujejo niti najmanjše sledi alkohola v 
krvi, zakaj bi bih torej amaterj i pri 
tem nekakšna izjema, še posebno, če 
vemo, da jih je iz dneva v dan več in 
torej tudi bolj ogrožajo promet , pred-
vsem pa lastna življenja in življenja 
sopotnikov. 

Kot znano, se je pred časom tudi 
revija Avto zavzela za popolno prepo-
ved uživanja alkoholnih pijač v času 
vožnje, kar pomeni, da bo končno 
obveljalo že zdavnaj znano pravilo, ki 
pravi, da kadar voziš ne pij, kadar 
piješ ne vozi! Ce bo torej predlog o 
prepovedi uživanja alkoholnih pijač v 
času vožnje oziroma pred vožnjo in 
med vožnjo, uzakonjen, je prav goto-
vo pričakovati , da bo že letos na naših 
cestah manj prometnih nesreč. Sedaj 
skoraj ne mine dan, da ne bi v črnih, 
bolje povedano tragičnih kronikah, ki 
jih objavljajo naši časniki, ne brah, da 
je na cesti ugasnilo človeško življenje, 
ker je bil voznik vinjen. 

Pri vsem tem velja omeniti še to, da 
bi enak predpis naj veljal tudi za 
ostale udeležence v cestnem prometu , 
torej za kolesarje in ne nazadnje tudi 
za pešče, kajti nemalokrat so prav ti 
krivi, da pride do prometne nesreče. 

F. H. 

TRIM - šport za vsakogar 
tudi v bistriški občini 

Komisija za šport in rekreacijo pri 
Obč. sindikalnem svetu Slov. Bistrica 
je zelo ugodno sprejela akcijo TRIM 
in jo uvrstila v okvir svojega delovnega 
programa za leto 1972. 

Te dni so že v teku akcije za 
tolmačenje pomena nove oblike špor-
ta zaposlenih na območ ju občine. 
Akcija rekreativnega športa TRIM bo 
pričela na področ ju občine Slov. Bi-
strica z 1. marcem 1972, končali pa 
jo bodo 15. marca 1973. V tem času 
bodo udeleženci akcije dobih posebne 
kartone, kamor bodo vpisovah dose-
žene rezultate. Pogoj pa je najmanj 
150 opravljenih aktivnosti in pravilno 
izpolnjen kar ton akcije TRIM. Karto-
ne in prospekte bodo udeleženci lah-
ko naročih pri svojih osnovnih organi-
zacijah ah tudi pri Občinskem sindi-
kalnem svetu. 

Da bi akcija na področju bistriške 
občine kar najbolje uspela, je Ob. SS 
razpisal dodatno tekmovanje v tem 
okviru, to je tekmovanje v vključeva-
nju članov v akcijo TRIM. Osnovna 
organizacija sindikata, ki bo vključila 
največje število članov v akcijo TRIM 
in izpolnila pogoje za osvojitev zna-
čke TRIM, bo prejela posebno prizna-
nje, prav tako tudi organizacije, ki 
bodo osvojile 2., 3., 4., in 5. mesto. 

Ob zaključku akcije (marec 1973) 
bodo v glasilu Ob. SS Slov. Bistrica 
OBVESTILA objavili tudi priimke in 
imena predsednikov in tajnikov OSO 
na področ ju bistriške občine, k j se 
bodo v akcijo vključili, kakor tudi 
tistih, k i j e ne bodo podprli . 

Viktor Horvat 

ODSLEJ DOM DRUŽBENIH ORGANIZACIJ 
KUNGOTA 

O delovanju kut lurno prosvetnega 
društva v Kungoti smo v našem Ustu 
že večkrat poročali , predvsem v lan-
skem letu, ko je vas dobila po zaslugi 
vseh občanov ter vseh organizacij in 
društev toliko pričakovan asfalt. Kot 
se je to zgodilo že marsikomu, pa ni 
bilo prizanešeno niti vaščanu Kungo-
te. To je namreč vprašanje vzdrževa-
nja kul turno prosvetne dvorane, ki so 
jo zgradiU sami s prostovoljnim delom 
in prispevki. Stroški so precejšnji, 
sami pa jih ne zmorejo, kajti do 
popolne opreme doma manjka še pre-
cej. Na nedavnem občnem zboru kul-
turno prosvetnega društva, kjer je bilo 
sklenjeno, da se med drugim tudi 
združijo z DPD „Svobodo" iz Kidri-
čevega, so občani sklenili, da se kul-
turno prosvetni dom preimenuje v 
Dom družbenih organizacij Kungota, 
katerega bi uporabljali vsi občani , 
vendar pa bi se le-ta naj prenesel v 
upravljanje in lastništvo krajevnega 
odbora Kungota in krajevne skupnosti 
Kidričevo, ki je tudi pravna oseba. 

Predsedstvo KS je že na svoji zadnji 
seji o tem razpravljalo in sklenjeno je 
bilo, da se predlaga svetu, da se dom 
prenese v lastništvo in upravljanje 
krajevne skupnosti Kidričevo oziroma 
njihovega krajevnega odbora Kungota. 
Tako namreč odpade vsa bojazen, da 
dom morda v bhžnji bodočnost i ne bi 
bil več last vaščanov, ki so si ga 
zgradili, saj so se menda tega tudi 
najbolj bali. Vendar je treba vašča-
nom Kungote le pojasniti, da je dom 
tudi v bodoče njihov in, da jim ga res 
nihče ne namerava vzeti, prodati ah 
podobno. Želja krajevne skupnosti, 
ko t tudi vseh ostalih občanov je le, da 
bi se čimbolj ugodno rešili vsi doseda-
nji problemi ter, da bi se našla določe-
na ustrezna rešitev, kako v bodoče 
urediti poslovanje na način, ki bi bil 
najbolj sprejemljiv in najbolj ugoden 
za vse uporabnike dvorane kot tudi za 
vaščane in za celotno območje krajev-
ne skupnosti Kidričevo. 

M. F. 

Še: ormoška mladina navdušila 

V prejšnji številki našega lista smo poročali o zelo uspelem literarnem 
večeru, ki ga je za slovenski kul turni praznik pripravila ormoška mladina. 
Sedaj objavljamo še sliko. 

Delovna ZRVSOmož 
Člani občinske organizacije Zveze 

rezervnih vojaških starešin Ormož so 
minuli teden konstituirah upravni od-
bor in delovne organe svoje organiza-
cije. Širok program dela, ki so ga 
'zvajali lansko leto, bo letos še obšir-
nejši. Med drugim bodo organizirali 
medobčinski orientacijski pohod čla-
nov, rezervnih vojaških starešin petih 
Podravskih občin ter občinski orien-
"cijski pohod članov krajevnih orga-
mzacij rezervnih vojaških starešin ob-
cine Ormož. Za dan borca, 4. julij, 
Pnpravljajo takt ične vojaške vaje, de-
jan na Veliko Nedeljo. V sodelovanju 

ptujsko garnizijo bodo letos organi-
.nH u zbor, to je razstavo 
Pro? v ^^ o r o g a in vojaške opreme, 
zir i' meseca bodo organi-
iraii predavanje, marca pa bodo med 
oj.im članstvom izvedli krvodajalsko 

tran bodo dali zavodu za 
t S v Ptuju. Odločili pa so se 
kraiov "^^^anji med posameznimi 
delo I organizacijami popestrit i 
mnno . ^ Program dela še zajema 

'ogo drugih manjših ah večjih akcij. 
jr 

ŠAH 

PORAZ TER ZMAGA ŠAHI-
STOV PTUJA 
, Nadaljuje se tekmovanje v interligi. 

Ptujski šahisti so v drugem kolu doži-
veli poraz z ekipo Humanic I. 3 1 / 2 : 4 
1 /2 . Za ekipo Ptuja so zmagah Ru-
dolf, §karja ter ing. Kneževič, remi-
zkal pa je Majcenovič. Preseneča že 
drugi poraz Bohaka. 

V tret jem kolu so ptujski šahisti 
zlahka odpravili Humanic H. z 6:2. 
Točke za ekipo Ptuja so dosedi : 
Podkrajšek, Majcenovič, Rudolf , Se-
ruga ter ing. Kneževič so zmagali, 
remizirala pa sta Malešič ter Bohak. 

Po treh srečanjih je največ točk za 
ekipo Ptuja dosegel veteran Edo Ru-
dolf. Dosegel je tri lepe zmage, kar 
pomeni, da je še vedno v dobri formi. 

Odigran je bil tudi brzoturnir za 
januar. Udeležilo se ga je lepo število 
šahistov in je bil najmočnejši brzotur-
nir zadnjih dveh let. Prvo mesto je 
bilo zopet rezervirano za Podkrajška. 
Drugi je bil Bohak, solidno tretje do 
če t r to mesto pa sta osvojila prof. Cič 
in Šeruga itd. Š. M. 

Skrb za ostarele 
v bistriški občini 

Komisija za družbeno aktivnost že-
na pri Občinski konferenci SZD^ 
Slov. Bistrica bo tudi v letošnjem letu 
posvetila največ pozornost i v svoji 
dejavnosti skrbi za ostarele občane. 
Ta sklep so potrdili pred kratkim, ko 
so spremljali akcijski program dela 
svoje komisije za leto 1972. 

V tem okviru je že decembra 1971 
pričela komisija za družbeno aktiv-
nost žena pri OK SZDL Slov. Bistrica, 
skupno z vsemi krajevnimi organizaci-
jami v občini zbirati sredstva, ki jih 
bodo namenih v obliki f inančne po-
moči in daril ostarelim občanom. Ob 
tej priložnosti so pričeli tudi prodajat i 
posebne vrednostne kupone pod na-
slovom DINAR ZA OSTARELE OB-
ČANE. 

Akcija, ki bo tekla do 8. marca 
1972, je že v prvih dneh naletela na 
velik odziv prebivalcev. Največ uspeha 
pri zbiranju sredstev je do sedaj imela 
krajevna skupnost Poljčane, kjer so že 
v prvem mesecu akcije (decembra 
1971) zbrah toliko sredstev, da so z 
njimi lahko obdarili ostarele občane v 
svoji krajevni skupnosti , katerim je 
takšna pomoč najbolj potrebna. Lepe 

uspehe v zbiranju sredstev so dosegli 
tudi v Slov. Bistrici, Crešnjevcu, Ma-
kolah in Laporju, medtem ko je v 
posameznih krajih akcija še v teku. 

V vseh krajevnih skupnostih na 
področju bistriške občine bo akcija 
zbiranja sredstev končana prve dni 
marca, ko bodo iz zbranih sredstev 
onemoglim in ostarelim občanom na 
posebnih slovesnostih v okviru praz-
novanja 8. marca, v krajevnih organi-
zacijah podelili darila in jim pripravili 
zakusko. Ob tej priložnosti bodo 
učenci osnovnih šol in člani mladin-
skih aktivov na terenu pripravili kul-
turne programe. 

Občane, ki se vsled objektivnih 
razlogov ne bodo mogli udeležiti 
proslav, bodo obiskali na domu. Ob-
činska komisijaza družbeno aktivnost 
žena pri OK SZDL Slov. Bistrica bo 
ob tej priložnosti obiskala tudi ostare-
le žene v Domu onemoglih v Poljča-
nah, kakor tudi vseh ostalih domovih 
poči tka, kjer preživljajo svoje dni 
ostareli iz bistriške občine. 

V uresničevanju svojega akcijskega 

(Nadaljevanje na 8. strani) 
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KAKO DOLGO ŠE V BLATU ? 

Že nekaj let spremlja prebivalce me-
sta Slov. Bistrica na najožjem prehodu 
iz Slov. Bistrice do Zg. Bistrice (pri 
delovni organizaciji EMMI) zelo ne-
ugodna podoba, ki postaja prav te 
„mokre" dni ne samo neugodna tem-
več celo življenjsko nevarna. Svoj raz-
cvet doživlja mnogokrat v letu ne 
glede na letne čase. Potrebno je samo 
nekaj minut dežja in že oživi, ne za 
občane, še manj pa za turiste prijetna 
podoba tega dela cestišča. 

Bilo bi v neki meri oproščeno, če se 
prav tukaj ne bi občani, ki v „mokrih 
dneh" hodijo iz središča Slov. Bistrice 
v Zg. Bistrico, izpostavljeni življenjski 
nevarnosti, saj je hodnik za pešce (če 
ga tako lahko imenujemo) poln vode 
in blata tako neprehoden za pešce, ki 
morajo tako stopiti na cesto, name-
njeno samo za vozila in se izpostavlja-
ti stalnim nevarnostim. Skupna pora-
ba cestišča pešcem in avtomobihstom 
nikakor ne daje občutka varnosti, še 
posebno ne na tem delu mesta, kjer je 
eden najožjih prehodov v mestu. Se 
posebno se to občuti v časih pričetka 

in zaključka delovnega časa (IMPOL, 
EMMI) ko je promet podoben tistemu 
v velikih mestnih središčih. 

Prebivalci Slov. Bistrice, Zg. Bistrice 
kakor tudi vsi, ki morajo tudi večkrat 
v enem dnevu prehoditi ta del cesti-
šča, so tako že upravičeno nestrpni. 
Še posebno, ker je bilo o rešitvi tega 
problema veliko napisanega in izreče-
nega, storjenega pa prav malo ah bolje 
rečeno nič. Za ureditev še ne 100 m 
dolgega hodnika je bilo namenjenih že 
nekaj finančnih sredstev, občani ki se 
nočejo izpostavljati avtomobilskemu 
prometu pa še dalje gazijo vodo in 
blato. 

Prepričanje, da bodo vsaj letos lah-
ko tudi na tem zelo nevarnem preho-
du stopali občani na trdna tla, je tako 
dokaj močno. Samo slučajnosti aU 
prometni disciplini na tem delu mesta 
je pripisati, da ni prišlo do večje 
prometne nesreče. Ne bi pa bilo prav, 
da bi šele nesrečni primer spodbudil 
odgovorne za ureditev tega dela cesti-
šča. 

Viktor Horvat 

RAZPRAVA O SISTEMtZACIJI V TGA 
V teh dneh so v delovnem kolektivu 

TGA Kidričevo množični sestanki 
članov delovne skupnosti, na katerih 
razpravljajo o organizaciji podjetja ter 
o shemah in sistemizaciji delovnih 
mest. Predvsem zanimiv je pravilnik o 
organizaciji podjetja in sistemizaciji 
delovnih mest, ker je prav to osnova 
za poznejšo izdelavo pravilnika o 
delitvi osebnih dohodkov. Po poteku 
dosedanjih sestankov lahko sklepamo, 
da so se proizvajalci izredno trdno 
odločili, da se vse razne nepravilnosti 
in anomalije odpravijo ter se izdela 
takšen osnutek pravilnikov, ki bo 
razumljiv vsem proizvajalcem, oziro-
ma da bo sprejemljiv za vse člane 
delovne skupnosti. Dosedanje pripra-
ve na prehod na novi način poslovanja 
podjetja je brez dvoma prepočasen, 
kajti vse to bi morah pripraviti že 
mnogo prej, sedaj pa se dogaja, da se z 
nekaterimi zadevami preveč hiti in 
zato ni čudno, če prihaja do nekate-
rih napak, ki razburjajo proizvajalce. 

ki imajo že iz prejšnjih let ne preveč 
dobre izkušnje in se prav gotovo ne 
bodo kar tako dali spraviti iz prave 
smeri. Še vedno se namreč dogaja, da 
se posamezni odgovorni ljudje pre-
malo zavedajo posledic, ki lahko 
nastanejo v takem kolektivu, če pride 
do slabega informiranja in obveščanja 
članstva, ki ima za posledico hudo kri 
in služi nekaterim za izkoriščanje 
svojih ciljev s tem, da še bolj napihu-
jejo in podžigajo nekatere zadevi. Na 
sindikalnih sestankih smo sicer videli, 
da so posamezni proizvajalci še vedno 
usmerjeni le k osebnim dohodkom, 
kar je sicer razumljivo, vendar je treba 
najprej rešiti zadeve, ki služijo kot 
merila in osnova za ocenitev delovnih j 
mest. Brez dvoma pa je že videti 
precejšnjo razliko od sestankov v • 
prejšnjih letih, kar nedvomno pomeni, . 
da se kolektiv zaveda resnosti in daje 
trdno odločen za sistem, ki mu : 
zagotavlja uspešnost in nadaljnji ob- | 
stoj. M, F. ^ 

Uspešno GD Obrež 
Člani gasilskega društva Obrež pri 

Središču ob Dravi so se minulo 
soboto zbrali na svojem 48. občnem 
zboru. Pregledali so svoje delo v 
lanskem letu ter sprejeli letošnji pro-
gram dela. 

Iz poročil predsednika društva Ja-
koba Aleksiča, tajnika Stanka Hriber-
ška, poveljnika Ivana Cimermana in 
blagajnika Ivana Potočnika ter razpra-
ve lahko sklepamo, da je delo tega 
društva bilo zelo uspešno. Največja 
pridobitev je prav gotovo nov tipski 
avtomobil IMV, katerega so kupili s 
pomočjo kreditov in lastnega denarja. 
Mnogo posluha in razumevanja so 
pokazali tudi prebivalci vasi Obrež, 
Grabe in Šalovci saj so prispevali 
nekaj nad 900 starih tisočakov. Mno-
go razumevanja za obreške gasilce in 
njihova prizadevanja je pokazal tudi 
Kombinat , Jeruzalem" Ormož, ki je 
za nakup avtomobila prispeval kar en 
stari milijon. Polovico teh sredstev so 
dobili v obliki kredita. Izkazali pa sta 
se tudi podjetji ,,Droga" Portorož, 
odkupna postaja Središče in „Slog" 
Maribor, obrat Mizarstvo Središče. 
Lansko leto so kupili tudi nekaj 
gasilske opreme in orodja. 

Društvo šteje 30 članov in 10 čla-
nic. Vključujejo pa tudi 92 podpornih 
članov. Lansko leto so imeli štiri 
večje prireditve. Med temi je bila 
največja vsakoletna tombola. Nekaj 
denarja pa so si prislužili tudi z 

izredno aktivnim dramskim delom, 
Lansko leto decembra so naštudirali 
tri šaljive enodejanke in dosegli lep 
uspeh. 

Minulo leto so sodelovali pri treh 
požarih. Posebej velja omeniti požar 
pri Mesarecu v Obrežu, kjer so bili ! 
trije gasilci lažje poškodovani. ^ ' 

Aktivnosti, ki jih bodo obreški i 
gasilci izvajali letos, so zelo pestre. 
Največja skrb je prav gotovo denar, 
saj še dolgujejo za avtomobil ; 
24.000 dinarjev. Med drugim bodo ' 
poskušah s pomočjo KS tudi urediti 
vodna zajetja v Šalovcih. 

Sestanka se je udeležila tudi pred-
sednica mladinskega aktiva Obrež Da-
rinka Arsenjuk in spregovorila nekaj 
besed o sodelovanju aktiva ZMS in 
gasilskega društva ter to sodelovanje 
ocenila pozitivno. Gasilci so izrazili 
zaskrbljenost, ker se mladi premalo 
vključujejo v njihove vrste. V razpravi 
je prevladalo mnenje, da bi gasilci ; 
morah svojo organizacijo napraviti ; 
zanimivo za mlade in bodo sami prišli, i 

Ob koncu je obreškim gasilcem • 
spregovoril tudi predsednik občinske 
gasilske zveze Ormož, Franček Puč- i 
ko. Čestital je društvu za dosežene f 
uspehe in še posebej pohvalil žensko f 
desetino. Triindvajsetim gasilcem je 
izročil priznanja o napredovanju v I 
izprašanega gasilca I. stopnje. !; 

PRIČEL SE JE TEČAJ ZA JADRALNE 
PILOTE IN PADALCE 

Pred kratkim se je v Ptuju pričel 
jadralno - padalski tečaj, ki ga vsako 
leto organizira ptujski aeroklub. 

Kot prejšnja leta se je tudi letos 
prijavilo v tečaj nekaj nad 30 tečajni-
kov, med njimi tudi tri dekleta. To so 
predvsem mladi fantje, ki se navdušu-
jejo za šport v sinjih višavah, ko 
visoko nad zemljo letajo s športnimi 
letali ter opazujejo življenje na zemlji 
iz ptičje perspektive. 

Tečaj vodi Ivan CUCEK, k i je sicer 
poklicni pilot, učitelj ter hkrati 
upravnik ptujskega letaHšča. Kot nam 
je Cuček povedal, se bodo tečajniki 
najprej teoretično seznanili z vsemi 
veščinami vodenja jadralnih letal, 
drugi pa zopet s padalstvom in ni 
izključeno, da si ne bo kateri izmed 
sedanjih tečajnikov pozneje izbral za 
svoj poklic prav upravljanje železnih 
ptičev. Razveseljivo je, da imajo 
mladinci, ki uspešno končajo enega 
izmed teh tečajev, možnost nadaljne-
ga šolanja. 

Tečaj je za vse udeležence povsem 
brezplačen. Plačati bodo morah le 
zdravniški pregled, ki bo po konča-
nem teoretičnem tečaju, nakar se 
prične praktični del. Tečaj je enkrat 
tedensko in sicer ob torkih popoldne. 
S tem je vsem, ki so zaposleni, 
omogočeno, da tečaj lahko redno 
obiskujejo. Zanimivo je, da seje letos 
prijavila v tečaj tudi neka vzgojiteljica 
iz Kidričevega, ki se navdušuje za ta 
šport, ki je sicer namenjen bolj 
moškim. Tečajnica ima trdno voljo, 
da bo vztrajala do konca tečaja 

oziroma opravila vse potrebne polete 
in tako postala pilot jadralec. 

Ptujski aeroklub razpolaga z dovolj-
nim številom letal, potrebnih za 
učenje mladih jadralnih pilotov in 
padalcev. Poleg tega pa opravljajo tudi 
razne turistične, predvsem pa poslov-
ne polete za vse številne ptujske 
delovne organizacije ali ustanove, za 
kar imajo na voljo posebno šestsedež-
no turistično letalo. Na letališču 

-nameravajo odpreti manjšo okrepče-
valnico, brez katere si letalskega 
turizma že ni mogoče zamisliti. V 
lanskem letu so tudi letališko stezo 
modernizirali, oziroma opremiH s 
svetlobnimi telesi, s čemer so 
omogočili, da lahko vzletajo oziroma 
pristajajo letala tudi ponoči. 

Prav gotovo ni treba posebej omen-
jati, da ima ptujski aeroklub v svojih 
vrstah nekaj zelo znanih letalskih 
špoTrtnikov, ko so si že priborili 
številna priznanja ter so bih že tudi 
državni prvaki. Nekateri pa so se 
povsem posvetih letalskemu športu 
oziroma so postali pokhcni piloti. 

F. H. 

SKRB ZA OSTARELE 
(Nadaljevanje s 7. strani) 
programa bo komisija za družbeno 
aktivnost žena pri OK SZDL Slov. 
Bistrica tesno sodelovala z družbeno 
političnimi, krajevnimi in delovnimi 
organizacijami v občini. 

Viktor Horvat 

OBČINSKA PRVENSTVA 
Za obdobje zimskega časa je Občin-

ska zveza za telesno kulturo Ptuj 
razpisala tekmovanje v šahu, namiz-
nem tenisu in košarki za društva T V D 
Partizan in srednješolce ptujskih šol. 

Tekmovanje partizanskih društev je 
v polnem teku^ d o č i m se prvenstvo 
srednjih šol prične prihodnjo soboto. 

V sahu so bili doseženi naslednji 
rezultati: Zavrč : Videm 0 :5 , Maj-
šperk : Hajdina 5:0 , Dornava : Lo-
vrenc 4 .5 :0 .5 , Markovci : Kidričevo 
1.5:3.5 Videm : Hajdina 4 :1 , Zavrč : 
Majšperk 2 ,5 :2 ,5 , Lovrenc : Kidri-
čevo 2:3 , Dornava : Markovci 4:1 

Rezultati v namiznem tenisu: Ro-
goznica : Ptuj 5:0, Hajdina : Lovrenc 
5:0 , Ptuj : Hajdina 0 :5 , Majšperk : 
Rogoznica 2:5 , ZMS - Ptuj : Prvenci 
5:(h Prvenci : Kidričevo 0 :5 , Dornava 
: Z M S - P t u j 0:5 in še košarkarski 

rezuhati: Rogoznica : Prvenci 5:73, 
Hajdina : Kidričevo 7 0 : 3 9 , Markovci 
pa so bile proste. 

ZK ORMOŽ O MLADINI 

Komisija za mladinska vprašanja pri 
komiteju občinske konference ZKS 
Ormož je sprejela program dela za 
tekoče leto. Obsega predvsem ideolo-
ško politično delo v mladinskih 
aktivih. Podprili pa so tudi sklepe 
javne tribune • Šport in mladi v 
Ormožu. Komisija si bo med drugim 
tudi prizadevala, ponovno obuditi 
delo občinske zveze za telesno vzgojo, 
ki je že leta nedelavna. 

jr 



HRIBCKI IN DOLINICE SO PRAVZAPRAV TISTO, KAR NAJBOLJ BREMENI, DAJE PA SORAZMERNO NIZEK DOHODEK 

Obiskali smo MIKLAVŽ pri Ormožu 
Maša dežela je ilovnata, o ilovnata ' je 

naoisal pesnik Slovenskih goric Tone 
Kuntner. Kako zelo prav je imel, smo 
t oonovno prepričah prejšnji teden v 
čredo ko smo obiskali Miklavž pri 
^ m o ž u in njegove prebivalce. 

Močna odjuga je pobrala sneg in 
razmehčala zemljo. Iz sivine jutra se 
je izoblikoval lep sončen dopoldan. 
Pozneje se je pooblačilo in pričelo 
deževati. 

Miklavž pri Ormožu je majhna va-
sica v dohni sredi vinorodnih hribov. 
Okno v svet je ena sama cesta, ki 
povezuje vas na eno stran z Ormožem 
na drugo pa z Ljutomerom. Sedaj so 
cesto prekategorizirali v regionalno 
cesto II. reda. Tako je dobila vsaj 
malo upanja, da bo v najkrajšem času 
prenehala biti „sama jama". Krajevna 
skupnost šteje 1700 prebivalcev in 
zavzema 2120 hektarjev površine. Od 
tega je največ gozda in njiv. Zanimi-
vo: vinogradi so šele na tretjem me-
stu. Od 1950 leta se je iz teh krajev 
izselilo pribhžno tisoč ljudi. Odšh so 
iz težke ilovnate zemlje. Takrat so 
odhajali v naše slovenske industrijske 
centre, sedaj pa gredo po svetu. Naj-
težje je, ker odhajajo tudi fant je 
edinci in to iz sorazmerno velikih 
kmetij. 

Tako kot smo začeh, smo tudi 
nadaljevali s pogovorom v pisarni kra-
jevne skupnosti. Naši sogovorniki so 
bi l predsednik KS Miklavž Franček 
Mhnarič, ki je tudi dober kmet , pred-
sednik krajevne organizacije SZDL 
Mirko Tramšfek, ki je predvsem v.d. 
ravnatelja tamkajšnje osnovne šole in 
M-ul v'̂ ^ Zadravec, ki je pri 
•Miklavžu tudi vodja krajevne pisarne 
m kot tak podaljšana roka občine. 
k r a j e v n a SKUPNOST 

Pred tremi leti so izvedli referen-
" krajevni samoprispevek. Od 
aKrat je krajevna skupnost mnogo 

nih T ohranila zaupanje pri obča-
ionp Letno zberejo pribhžno 4 mili-
so dinarjev. S tem denarjem 

svptii ^̂  pokopališče in javno m z -
Dof • ^^ Pokopahšču so napravili 
no M " "iraško vežo ter skopah cister-

s Kombinatom SVL „Jeru-
Donr̂  .Ormož so v zadnjih treh letih 
urenn ah kako drugače 
klancev kilometrov cest in 
Glavna cestami je veliko dela. 
od gre mimo vasi in vsako 
cesto ^̂  potrebno povezati z glavno 

PrJduil^ rnehanizacija na-
s polnim zagonom. Včasih je 

bil redek traktor in mogoče malo 
manj redek elektromotor. Dejstvo je, 
da se je poraba električnega toka 
močno povečala. Zato bodo spomhdi 
letos, ob sofinanciranju elektrogo-
spodarstva ( 1 / 2 : l / 2 ) zgradili novo 

transformatorsko postajo. Največ 
bodo prispevah porabniki električne-
ga toka sami. 

Pol ure daleč hoditi po vodo ni 
lahka stvar. Še posebej zato ne, ker jo 

je treba prinesti na hrbtu v posebni 
posodi. Ljudje so se včasih, jeseni ob 
znanem pomanjkanju vode pa še pose-
bej, skregali za mlako vode. Rešitev 
tega največjega problema oskrbe z 
vodo, je tudi največja želja prebival-
cev tega kraja. Vodovod je rešitev. 
Ljudje so pripravljeni prispevati v 
denarju in delu. Upajo, da jim bo to 
željo uspelo v prihodnjih letih tudi 
uresničiti . . . Sedaj si ljudje skušajo 
pomagati tako, da si gradijo nove 
studence ah pa poglabljajo stare. Te 
naložbe so sorazmerno drage. Zato se 
upravičeno sprašujejo na krajevni 
skupnosti, kaj bi bilo, če bi ta denar 
dah na kup? Prepričani so, da bi za 
majhen vodovod že bilo. 

Pri krajevni skupnosti Miklavž de-
luje tudi vzorno organiziran in uspe-
šen odbor za sosedsko pomoč osta-
rehm in onemoghm osebam. Na po 
dročju skupnosti živi 217 ljudi starih 
nad 60 let. S pomočjo krajevnih 
odborov Rdečega križa pomagajo v 
najnujnejših primerih. Vendar so pri 
Miklavžu prepričani, da to niso trajne 

rešitve in da bo družba morala storiti 
nekaj več za stare in onemogle. Vse 
življenje so ti ljudje prispevali svoj 
delež k napredku naše družbe, zato 
upravičeno pričakujejo nekaj vračila. 
Mogoče bi kazalo spremeniti tudi 
zakon o dedovanju. Gotovo bi se našU 
kakšni tuji ljudje (ne sorodniki) ki bi 
tega starega človeka preživeh s tem, 
da podedujejo njegovo premoženje. 

Svojevrsten problem, ki pa ga ne 
zasledimo samo pri Miklavžu, je dvo-
rana v zadružnem domu. Po vojni so 
vse skupaj zgradili na hitrico in sedaj 
dvorana razpada. Z njeno nefunkcio-
nalnostjo pa so prenehala aktivno 
delati tudi mnoga društva in organiza-
cije. Kinopredstav ni že dve leti. 

'Dvorana ni nikdar imela toliko do-
hodkov, da bi se vzdrževala sama. 
Lastnik tega prostora je Stanovanjsko 
podjet je Ormož, vendar ne pobira 
najemnine in zato tudi ne prispeva nič 
k morebitni adaptaciji. Tudi kinopro-
jektor je zanič. Vodstvo krajevne 
skupnosti se zaveda pomembnosti 
funkcionalnosti ali nefunkcionalnosti 
dvorane, vendar bi adaptacijska dela, 
ki so nujno* potrebna, stala preveč za 
njen žep. KS predlaga, da bi si osnov-
na šola v tej kritični dvorani uredila 
telovadnico. DRUŽBENOPOLI-
TIČNO ŽIVLJENJE 

Družbenopohtično delo je zaradi 
nekaterih objektivnih okohščin rela-
tivno slabo. Krajevna organizacija 

SZDL še tu in tam kaj stori, medtem 
ko je delo mladinske organizacije po-
vsem zaspalo. Vzrok je v.pomanjkanju 

kadrov in tudi slabem interesu obča-
nov za delo te vrste. Spremeniti pa bi 
morah tudi metode in oblike dela. 

Kulturno prosvetno delo izven šole 
je popolnoma zaspalo že pred šestimi 
leti. 

OSNOVNA SOLA 

Prebivalci Miklavža in okohce so 
dobih novo šolo pred tremi leti. Je 
prostorna in funkcionalno urejena. En 
razred v pritličju so namenih otroške-
mu varstvu in tako dobili svoj vrtec. 
Srečujejo pa se z velikim problemom 
pomanjkanja učiteljev. Stvar postaja 
že kritična. Skupaj s podružnično 
šolo na Kogu jim primanjkuje pet 
učiteljev. V kratkem pa bodo tri 
učiteljice odšle na porodniške dopu-
ste in bo še težje. Rešitve iščejo. Na 
razpolago imajo tudi učiteljska sta-
novanja, a kljub temu na razpise ni 
bilo prijav. 

Navedene kadrovske težave so tudi 
bistveni razlog za ukinitev že lepo 
vpeljanega podaljšanega bivanja otrok 
v šoh. Samo dejavnost šole so tudi 
skrčih. Delajo samo tisto, kar jih učni 
program obvezuje. Razveseljivo pa je 
dejstvo, da imajo zelo lepo razvito 
sodelovanje starši-šola. Tudi zani-
manje staršev za uspeh otrok v šoh se 
je povečala, saj nimajo primerov, da 
bi otroci izostah od pouka zaradi dela 
doma. Učni uspeh je zadovoljiv, ven-
dar bi lahko bil mnogo boljši, če ne bi 
otroci živeli v včasih nemogočih so-
cialnih sredinah. Šola svoje zahteva in 
to tudi mora. 

KRAJEVNA AMBULANTA 

„Krajevna ambulanta še zdaleč ne 
zadošča po t rebam" nam je povedal 
mlad stomatolog dr. Martin Rakuša, 
ki prihaja iz Ormoža ob sredah po- ' 
pravljat zobe. Zobozdravnik prihaja le 
enkrat na teden, kar je glede na 
potrebe izključno premalo. Samo šo-
loobveznih otrok je nekaj nad 600. Po 
normah bi naj en stomatolog v enem 
letu v rednem zdravljenju „obdelal" 
700 otrok. V zimskih mesecih bi 
morala ambulanta delati vsak dan, ker 
so potrebe. Tudi oprema je izredno 
slaba. Stol ravno toliko, da se ne 
obrne na pacienta. V ordinaciji tudi ni 
tekoče vode in direktnega odtoka. 
Prošnje in pozivi, ki so jih pošiljali z 
namenom, rešiti ta pereči problem, so 
ostale le prošnje. Iz Zdravstvenega 
doma Ptuj so prišli nekajkrat na ogle-
de, se pomenkovali, a konkretnih 
ukrepov ni dosti. Stvari ne bodo 

(Nadaljevanje na 15. strani) 

Pogled na center Miklavža. Tu je skoncentrirano vse, kar spada k nekemu 
kraju. 

O delu krajevne skupnosti so nam pripovedovali: (od leve) tajnik krajevne 
skupnosti Jože Zadravec, predsednik KS Franček Mlinarič in predsednik KO 
SZDL Mirko Tramšek. 

Zobna ambulanta dela le enkrat tedensko. 



MIRKO ŠOŠTARIC: 

Izleti v ptujsko 
okolico in preteklost 

Le zelo redko še najdemo tako stare 
in okrašene preše; v zadnjih letih so 
jih razdrli, kot npr. tisto na Reiserje-

,vem posestvu v Pekrskih gorcah, ko sc 
jih kar lepo odžagali konec prešpana, 
da bi lažje potegnili vreteno iz nje-
ga . . . V bližini je v Počenikff 1 stara 
Reismanova, sedaj Jamernikova do-
mačija z obokanimi kletmi, delno še 
ohranjenim baročnim štukaturnim 
stropom v sobah, z letnico 1772 in 
rezljanim ornamentom na stropnem 
tramu v kuhinji; ta kmetija je zančilni 
predstavnik prvotnih kmečkih domov 
v Slovenskih goricah - rojstni dom 
neutrudnega obujevalca slovenjegori-
ških spominov - dr. Avgusta Reis-
mana. 

V Sp. Jakobskem dolu se vrstijo 
značilne kmetije, razpostavljene na 
zvišenih krajih nad poplavnimi niži-
nami ob potokih, kjer.še vidimo tu pa 
tam razpadajoče mline. Ti kmečki 
domovi imajo zanimive poznobaročne 
bidermajerske postale, npr. pri Frasu 
v Sp. Jakobskem dolu 56 z zanimivo 
prešo v skednju in pri Harlu v Sp. 
Jakobskem dolu 60, ali lepo oprem-
ljene fasade (Behon v Vukovju 44, 
Zunkovič v Vukovju 43), posebno 
hišo vodnjak „na vago", skedenj pa 
ima značilni „predrt i" zid pod streho 
(timpanon); tudi pri drugih kmetijah 
v Slovenskih goricah najdemo te zna-
čilne ornamentalno obhkovane stene 
na hlevih in skednjih iz neometane 
opeke. Tik pod Jarčevo kmetijo je še 
ohranjen ostanek hrastovega gaja (15) 
dobov, kakršni so bili značilni za 
panonski del Slovenije - služih so za 
žirovo pašo svinjam in ko je ta živino-
rejska panoga pred 100 leti .izgubila 
pomen, so začeli izginjati tudi stari 

hrastovi logi. Največji h ras t ,v tem 
koncu je rastel še pred nekaj "leti na 
vrhu Garla 372 m visoko, na Vukov-
skem vrhu nad gradičem v Vukovju, 
in je imel premer poldrugi meter. V 
Vukovskem dolu je pri Širokovih vi-
deti zanimiva portala v kleti in hiši iz 
slovenjegoriškega peščenjaka z letnico 
1805: ti kamniti portali so posebna 
zhnačilnost kmečkih domačij , žal pa 
jih pri obnavljanju hiš iz nepoučenosti 
uničijo (kot npr. nedavno pri Jamer-
niku v Počeniku), ah pa prebarvajo z 
oljnato barvo ter s tem pospešijo 
propadanje higroskopskega kamna. 

Iz Garla se nam že odpre izredtn 
razgled na novo Perniško jezero, k i j e 
nastalo ob regulaciji Pesnice in bo ob 
najvišjem stanju vode pokrivalo 
127 ha (skoraj toliko kot Blejsko jeze-
ro). Septembra je v vodi kar mrgolelo 
vodnih ptic: divje race, ponirki, čap-
Ije, štorklje, galebi, smrdokavre in še 
mnoge druge vrste oživljajo jezero. 
Slikovite stare vrbače (obrezovane 
vrbe) se zrcalijo v vodni gladini in 
ustvarjajo značilno pesniško podobo 
krajine (pesjaž), ki je še posebnost 
Pesnice. Vasica Pernica čepi na izoli-
ranem griču sredi poplavne Pesniške 
doline. Najdbe dajo slutiti, da je bil 
kraj naseljen že v rimski dobi, o 
čemer pričata fragmenta dveh nagrob-
nikov, ki sta vzidana v zunanji zid 
cerkve: eden prikazuje rimsko druži-
no s petimi glavami, drugi pa pripo-
vedko o Romulu, Remu in rimski 
volkulji. Cerkev so leta 1532 Turki 
požgah in je bila še v istem stoletju 
obnovljena. Na vaškem dimniku so 
pred leti gnezdile štorklje - Mariboru 
najbližje gnezdo. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Delo našega planinskega društva 
Ljudje radi h o d y o v gore. Vabita jih 

tišina in mir gorske pokrajine, drzneje 
pa visoki vrhovi^ lepi razgledi in kdo 
ve, koliko lepot se. 

Za mladega človeka pa tudi za 
t a k e p , ki je kljub letom ostal v srcu 
mlad, res ni lepšega razvedrila, kot je 
zahajanje v gore. V njih si krepi telo, 
voljo in pogum ter spoznava in doje-
ma lepote narave. 

Tudi na naši šoli dela planinski 
krožek. V lanskem šolskem letu smo 
sklicali sestanek in se odloči l i , da 
b o m o tudi mi začeli spoznavati lepote 
naših gora. Učenc i so se navdušili za 
ta predlog. Množično smo se začeli 
prijavljati. 

Naš planinski krožek sestavlja petin-
sedemdeset članov. Vsi sodelujejo v 
delu planinskega društva. 

Imamo pa tudi svojo hranilno knji-

žico, v katero vlagamo prihranjen,' 
denar. Uporabljamo ga za izlete. D̂  
nar si s lužimo z raznimi predstavami 

Dolžnost č lanov je, da izvršujejo 
naloge planinske organizacije in redne 
plačujejo članarino. 

Vsak mesec organiziramo izlete v 
planine. Do sedaj smo bili na petij 
izletih. Vsi izleti so bili enodnevnic 
Hodili smo na Ravno goro, Kozjak,, 
Mozirje in na Boč . Organizirali smo 
tudi smučarski tečaj na Pohorju. 

Čeprav smo daleč od planin, smo v 
tem kratkem času precej dosegli 
Upam, da se b o m o v hribe se večkrat 
odpravili in ostali zvesti'planinam, k, 
jih imamo radi zaradi tistega, kat 
terjajo od nas. 

Slavica PUKŠIČ 
Osnovna šola „ F R A N C A BELŠAKA" 

Gorišnica 

Tesnejše 
sodelovanje 
mladine in JLA v SI. Bistrici 

Na pobudo komisije za SLO pri OK 
ZMS Slovenska Bistrica je bil pred 
kratkim v tem mestu razširjeni posvet 
predstavnikov garnizije JLA iz Sloven-
ske Bistrice in občinske konference 
ZM Slovenska Bistrica. 

Na osnovi rezultatov dosedanjega 
medsebojnega sodelovanja, katerega 
so ocenili za zelo uspešnega, kar 
potrjujejo tudi številne skupne akcije 
in nastopi mladine in pripadnikov 
garnizije, so se udeleženci posveta 
dogovorih o sodelovanju v letošnjem, 
1972 letu. 

V razgovoru o področj ih, kjer bi 
lanko to medsebojno dejavnost še v 
večji meri izvajali, so poudarili šport-
no in kulturno dejavnost, vso pozor-
nost pa bodo namenili tudi skupnim 
delovnim akcijam na področju obči-
ne. Zavzemah so se predvsem za 
predlog, da bi v to obhko dejavnosti 
vključih vse tiste aktive ZM, ki so do 
sedaj pri tem stah ob strani. 

Na tem prvem letošnjem skupnem 
posvetu (pričakujejo jih mnogo), so 
nakazali še številne nove oblike in 
možnosti sodelovanja, katerih do se-
daj še niso izkoristili. Ob tem so 
poudariH skupne akcije mladih in JLA 
na področju SLO kakor tudi večkrat-
ne izmenične obiske mladinskih sku-
pin v vojašnici in pripadnikov JLA na 
raznih prireditvah v aktivih ZM. 

Letos so že v začetku leta predstav-
niki OK ZM in garnizije JLA iz 
Slovenske Bistrice sestavili okvirni 
akcijski program, ki ga bo izvajala 
posebna komisija za sodelovanje, se-
stavljena iz predstavnikov JLA in OK 
ZM. V predsedstvo OK ZMS Sloven-
ska Bistrica so s tem namenom izvolili 
predstavnika JLA. 

Med pomembnejše akcije v letoš-
njem letu so uvrstili sodelovanje v 
akcijah SLO, ki jih bo pripravila 
komisija za SLO pri OK ZMS Sloven-
ska Bistrica. §e nadalje se bodo zavze-
mah za razširjanje akcij in srečanj na 
športnem in kulturnem področju, kjer 
so bili lani doseženi veliki uspehi. 
Skupno bodo pripravili posamezne 
kulturne programe ob pomembnejših 
praznikih. Akcija v urejanju kopališča 
v Slovenski Bistrici bo ena največjih 
letošnjih skupnih delovnih manife-
stacij bistriške mladine in pripadnikov 
garnizije. Manjše akcije, kjer bodo 
skupno nastopili mladi in pripadniki 
jugoslovanske armade, bodo tudi v 

drugih krajih, kjer delujejo aktivi ZM, 
Medtem, ko bodo skupine mladih ob 
posameznih priložnostih obiskovale 
garnizijo, kjer se bodo seznanjali z 
življenjem in delom vojakov, bodo 
mladi vojaki iz garnizije obiskali posa-
mezne mladinske aktive na terenu, 
kjer se bodo srečevah z mladimi, se 
seznanih z njihovim delom in tudi{ 
sodelovah v izvedbi njihovih akcijskih' 
programov. Skupno bodo organizirali 
v Slovenski Bistrici mladinske plese za 
mladino. Orkester JLA bo gostoval v 
aktivih na terenu. 

Med najpomembnejše oblike sode-
lovanja pa so uvrstili praznovanje me-
seca mladosti, ko se bodo zvrstila 
številna športna in kulturna srečanja, 

VIKTOR HORVAT 

IN ŠE KUHARSKI NASVET 

JUHA IZ ZELENE ' 
V raztopljeno surovo maslo n a r e -

žemo malce čebule, nekohko gobic in; 
zelen peteršilj. Vzamemo vehko lepo' 
glavico zelene, jo olupimo, narežemo; 
na liste in vse skupaj spražimo naj 
maslu, malo popopramo, potrcsemoz, 
moko, zalijemo z vodo in pustimo, da 
se dobro skuha. Nato vse skupaj' 
pretlačimo. K juhi serviramo na koc-> 
ke zrezan pražen kruh ah žemlje. ^ 

I 
SOLATA IZ KROMPIRJA NA . 

FRANCOSKI NACIN 
Skuhamo nekaj krompirjev, olu-

pimo in pretlačimo. Nato štiri žlice 
pretlačenega krompirja zmešamo s, 
šestimi žhcamo olja, 1 žlico gorčice, 1 
žlico kuhane rdeče pese, pol žličke 
kuhane čebule, 2 žhčki naribanega 
hrena, 1 žlico naribanih kislih kuma-
ric, posohmo in po okusu dolijemo 
nekoliko kisa. Vse to položimo v 
skledo, na vrh pa lepo naložimo že 
pripravljeno zeleno solato. 

ZAVITEK Z GROZDJEM 
Na razvlečeno testo potresemo 

drobtine, katere smo prej lepo rume-
no spražile na surovem maslu, nato 
zdrave grozdne jagode, sladkor i" 
cimet. Zavitek pomažemo z maslom 
in pečemo v dobro namazanem peka-
ču. Se toplega potresemo s sladkor-
jem. 

Izšla je prva letošnja številka 
METALURGA 

Pred kratkim je izšla prva letošnja 
številka Metalurga, glasila delovnega 
kolektiva IMPOL iz Slov. Bistrice. 
Glasilo ureja uredniški odbor. Glavni 
in odgovorni urednik pa je Ladislav 
Kovačič. 

Glasilo posveča poleg številnih pri-
spevkov o delu kolektiva v preteklem 
letu največ pozornosti nalogam ki 
čakajo, ta okoli 1800 članski kolektiv 
v letošnjem letu. Pod naslovom LE-
TOŠNJIM NALOGAM NAPROTI od-
govarjajo številni člani delovnega ko-
lektiva, kje je iskati možnosti za 
hitrejši napredek. Svoje mnenje je dal 
tudi direktor tovarne Štefan Podrič-
nik. Omenil je predvsem težave, s 
katerimi se srečujejo ob zelo razHčnih 
cenah aluminija, kar je tudi vzrok v 
težavah glede usmeritve izvoza. Izraža 
pa optimizem glede letošnjega načrto-
vanja v planski proizvodnji, ker so 
stabihzacijski ukrepi že mnogo jasnej-
ši kot so bili v preteklem letu. Takšno 
stanje pa bo tudi ugodneje vplivalo na 
višino osebnih dohodkov zaposlenih. 
Eno od možnosti za izboljšanje seda-
njega stanja je iskati tudi v prihranku 
materiala in znižanju škarta. Na iz-
boljšanje proizvodnje naj bi vplival 
tudi nov pravilnik o delitvi dohodka 
in osebnega dohodka. 

Posebno mesto je v glasilu namenje-
no zahvali gradbenega odbora pri 

Športnem društvu iz Jesenic, kjer je 
delovni kolektiv IMPOL iz Slov. Bi-
strice v rekordnem času in zelo kvali-
te tno zgradil streho nad umetnim 
drsališčem pod Mežakljo. Z dobro 
opravljenim delom si je pridobil za-
upanje pri poznejši dokončni ureditvi 
tega športnega objekta na Jesenicah. 

OD KOVACNICE DO TOVARNE 
je naslov prispevka, ki zelo obširno 
opisuje razvojno pot danes enega naj-
uspešnejših jugoslovanskih predeloval-
cev aluminija. Glasilo v vsaki svoji 
številki obišče enega od upokojenih 
članov kolektiva in obširneje poroča 
o njihovem življenju in delu v doma-
čem okolju. Tokrat so obiskali Matijo 
Kruderja iz Slov. Bistrice. Civilna za-
ščita zavzema že ves čas posebno 
pozornost kolektiva, kar se odraža 
tudi v glasilu. 

Svoj prostor so našli še kulturni 
kot iček, literarna stran, kjer sta že 
daljše obdobje najaktivnejši Vesna 
Vreš in Kristina Šega, Brez humorja iz 
delovne organizacije tudi tokrat ni 
šlo. 

Glasilo je izšlo v 2100 izvodih. 
Zanimiv je podatek, da ga redno 
sprejemajo vsi člani kolektiva na de-
lovnem mestu, na terenu, mladi na 
odsluženju vojaškega roka kakor tudi 
vsi upokojenci. Tudi na druge sodelav-
ce ne pozabljajo. Viktor Horvat 
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Fontek z uničenim 
cilindrom 

Pust je že nekaj let nekakšen 
n^rednji praznik vsega starega in 

ladega v našem sicer starodavnem 
Wuiu Tega dne se radi prelevimo v na 
z u n a n j o s t nepoznana bitja, drugi 
z o o e t samo malce spremenimo svojo 
v s a k d a n j o zunanjost. Tu seveda ne 
z a o s t a j a naša mladina. 

Na p u s t n o nedeljo je mlad fantek, 
bilo niu je kakšnih sedem let, 
p o n o s n o korakal med mnogimi pust-
nimi liki in gledalci po ptujskih 
u l i c a h . Na glavi je imel lep, črn 
c i l i n d e r . Fantek si je moral denar 
v e r j e t n o izposlovati, da si ga je lahko 
kupil ter se v njem razkazoval po 
mestnih ulicah. 

Žal pa je bilo njegovega veselja z 
lepim črnim klobukom kmalu konec. 
Mimo njega so prišU trije, štirje fant je , 
stari okrog 20 let in eden izmed njih 
je iz pobalinske nagajivosti nenadoma 
z roko močno udaril po fantovi glavi, 
oziroma po klobuku. Pod udarcem se 

'Je klobuk dobesedno razpolovil. S 
tem pa je bil tudi uničen. 

V hipu so fantu pričele teči po 
obrazu debele solze. Snel je klobuk, 
ki sicer to ni bil več, si ga ogledoval 
ter se naposled napotil za tistimi 
fanti. Kaj jim je za njihovim hrbtom 
dejal, nisem slišal. Videl pa sem, .da je 
bil ponovno deležen udarca po glavi, 
tokrat od drugega fanta iz skupine. 
Fantič je zajokal, se obrnil in odšel. V 
žalosti mu ni preostalo drugega kot da 
je klobuk odvrgel na pločnik, se za 
njim še enkrat ozrl in odšel. Domov se 
je vrnil brez klobuka in verjetno še ves 
objokan. 

Ta ,,incident" je prav gotovo vreden 
vsega obsojanja, še zlasti, ker so 
fantiču uničili klobuk odrasli fant je . 
Za svoje nepremišljeno dejanje se niso 
niti pokesah. Še več. Ko se j im je 
fantek pribhžal, je dobil še en udarec 
po glavi . . To je videlo še nekaj 
drugih ljudi, kajt i vse se je zgodilo v 
središču mesta, v Lackovi ulici. Fant je 
so sicer bili spodobno oblečeni in z 
normalnimi frizurami, vendar je neka 
ženska z otrokom v naročju dejala: 
„huligani". Prav gotovo se v tem ni 
zmotila. 

F . H. 

OPREMUENO SOBO oddam usluž-
benki. Vprašajte v soboto od 13. do 
huj"*^^ pri Kostanjevcu, Cankarjeva 4, 

S I . MARCEM 1972. oddam pisami-
» e prostore v Ptuju, Vrazov trg 1. V 
" H J j e vrsto let delovala vpeljana 
avetniska pisarna. Interesenti se naj 

"a gornjem naslovu. Sluga 

HIŠO z gospodarskim po-
m . . C?' Primerno za delavnico. Ro-

Skaza, Spuhlja 7. 

^KOPE in sadike domače 
'fte. Naslov v upravi. 

PRODAM TELICO - 7 m e s e c e v b r e -
j o - N a s l o v v u p r a v i . 

STAVBENEGA kleparja in krovca 
no nI A Stanovanje preskrblje-
žalP 7 dobra. Milan Belcijan, Dom-

Zoranina 10, tel. 72-363. 

Angleški politik Ameiv je hotel 
med prvo svetovno vojno k vojakom. 
Poslah so ga na Flamsko k polkovni-
ku, ki je poslanca bolj hladno sprejel. 

„Kaj sploh znate pametnega? " ga 
je vprašal. 

„Ne vem . . . Upam, da znam izvrši-
ti, kar mi boste veleli." 

Polkovnik ni upal, da bi bil mož -
civihst - za kako vojaško rabo, ven-
dar mu je dal neko knjigo z naroči-
lom: 

,,Tu imate odlično knjigo o Sebiji, 
ki jo je izdalo vojno ministrstvo. Paz-
ljivo jo preštudirajte in mi pridite čez 
šest tednov poroča t o njej. Po tem, 
kar mi boste povedali, bom spoznal, 
za kaj vas bom morebiti lahko upora-
bil. Boste zmogli? " 

, Gotovo," je zelo resno odvrnil 
Amery, „kajti to knjigo sem pisal jaz. 
Pisal sem jo tri tedne; upam da jo 
bom lahko v šestih tudi prebral ." 

MOJ KONJIČEK SO KNJIGE 

Že od prvega razreda zbiram knjiž-
nico. Ko berem knjige, spoznavam 
svet in domovino. Najrajši berem na-
ravoslovne in zgodovinske knjige. 
Imam knjižnico s 30 knjigami. Naj-
ljubša knjiga mi je Planina, ki sem jo 
dobila v nagradnem paketu Mladinske 
knjige. 

Teta mi je kupila za god 10 knjig. 
Bila sem jih zelo vesela. Vedela je, da 
imam knjige najraje, zato mi jih je 
kupila. 

V Tedniku vedno berem Naša pi-
sma, pa tudi druge zanimive članke, 
predvsem Lujzeka. Pošiljam mu tople 
pozdrave! 

Lidija Štuhec, 
6. r. osn. šole 

Tomaž pri Ormožu 

PUSTNA 

Dolgouhi ta pajac 
hodi, skače in razgraja, 
pleše tu in pleše tam, 
da ga psiček vsak oblaja. 

Te oči in dolgi uhlji 
pa še č i žme in noge, 
so prišle in zajplesale 
kolikor h o č e š bilo je šale. 

Ko zvečer zmrači se^ 
smeh se vsem razpoci , 
a pajac za konec pusta 
v sredo direndaja skoči . 

Nada Topolovec , 
6. raz. OŠ Majšperk 

PREŠERNU 

Dragi Prešeren, ni te med nami, 
mi te nikoli ne bomo pozabili^ 
ker pisal si pesmi, vesele in žalostne, 
zato te vsi nosimo v srcu. 
Vedno b o m o slavili tvoj praznik 
in zato sem ti napisal to pesem. 

Zlatko Mere, 
3. raz. OŠ Ptuj 

Rada bi postala 
učiteljica 

Zelo rada hodim v šolo. Vsak dan se 
srečujem z novo snovjo, ki pa se je j e 
treba naučiti . Vsak dan opazujem uči-
telje pri delu. Zdijo se mi naravnost 
čudni. Vem, da veliko zna|o in želim 
si, da bi tudi jaz bila nekoč na njiho-
vem mestu, da bi tudi jaz nekoč učila 

otroke. Vedno si želim postati učite-
ljica.^ Vem, da bo potrebnega za po-
klic še veliko, veliko učenja in truda, 
kajti sedaj hodim šele v 5. razred 
osnovne šole. Dolga in težka je pot do 
poklica, toda če se bom pridno učila 
upam, da bom nekoč le dosegla svoj 

Ko^ se človek od loč i za poklic, se 
od loč i tudi za svoje b o d o č e življenje, 
kajti lahko bi rekli, da preživi človek 
skoraj tri četrtine svojega življenja na 
delovnem mestu, za katerega pa ni 
vseeno, kako ga preživi. 

Majda Kurež, 
5. raz. OŠ Podlehnik 

NAŠ PIONIRSKI ODRED 
Naš pionirski odred šteje veliko 

članov. Vodi ga petčlanski odbor. 
Imamo pionirsko sobo, v kateri delajo 
razni krožki in so sestanki. Na konfe-
renci v septembru smo sprejeli delovni 
program. Sodelujemo v JPI in smo za 
enoletno delo že prejeli priznanje. Že 
tretje leto sodelujemo v ,,Veseli šoli", 
kjer tekmujemo v znanju. Dosegamo 
lepe uspehe. Opravljamo tudi razne 
humane akcije. Sodelujemo pri neka-
terih proslavah in jih pripravljamo. 
Tudi za novo leto smo pripravili 
proslavo. Obiskal nas je dedek Mraz, 
ki je prišel iz trgovskega podjetja 
IZBIRA iz Ptuja. Potem so nam pred-
stavniki Delavske univerze iz Ptuja 
vrteli risanke, ki smo se jim iz srca 
nasmejali. IZBIRI in DU Ptuj se vsi 
pionirji iskreno zahvaljujemo. 

Naš pionirski odred pa tudi sedaj ne 
miruje. Sedaj pripravljamo konferen-
co, na kateri b o m o pregledali rezulta-
te tekinovanja v disciplini in znanju. 
Najboljšemu razredu podarimo pre-
hodno zastavico. Do konca leta nas 
čaka še veliko nalog. Mislim, da jih 
b o m o opravili. 

Milan Zajšek, 
predsednik PO 

na šoli Videm pri Ptuju 

Moj najlepši dan 

Leto je dolgo 365 dni. Vsak dan 
nam prinese nekaj novega, zanimive-
ga. Dne, ki vam ga bom opisala, ne 
bom nikdar pozabila. 

Zame je bil najlepši dan 2. februar. 
Tega dne se je vrnila mama iz bolniš-
nice. Bile so zimske poči tnice . Marna 
je morala nenadoma v bolnišnico, o č e 
pa v službo. Tako sva ostala z bratom 
doma sama, ker je odpeljal oče mlajšo 
sestro k stari mami. Ko ni bilo oče ta 
doma, sva morala opravljati z bratom 
vsa dela. Za to sva se zelo veselila 
maminega povratka. Oče jo je nekega 
dne obiskal in nama povedal, da se bo 
kmalu vrnila. Čez nekaj dni narna je 
to naznanil pes luks z veselim laježem. 
Zagledala sva mamo, ki se je bližala 
domu. Tekla sva ji nasproti in ji vsa 
vesela skočila v objem. Za nas se je 
spet začelo lepo življenje. 

To je bil najlepši dan v mojem 
življenju. 

Milena Šeruga, 
5. raz. OŠ Podlehnik 

\ 

HVALA ZA DARILA 
Ves mesec december smo razprav-

ljali o dedeku Mrazu in o tem, kaj bo 
kateremu izmed učencev prinesel. 
Naposled smo napisali pisma in jih 
dali v okno . Ko smo se zjutraj 
prebudili, smo pogledali, če je dedek 
Mraz pisma odnesel . Ko smo videli, da 
jih ni, smo bili veseli. 

Vse učence naše šole pa je obiskal 
dedek Mraz trgovskega podjetja IZBI-
RA iz Ptuja, ki je patron naše šole. 
Dedek Mraz tega podjetja se je pripe-
ljal s polnim tovornjakom. Oblečen je 

bil v bel kožuh, na glavi pa je imel 
veliko kapo. Spremljali so ga palčki in 
snežinke. Prisostvoval je našemu pro-
gramu, nato pa nas je obiskal v 
razredih. Povsod so ga lepo sprejeli. 
Razdelil je darila in obleko. 

Nekaj časa je stal pred šolo, nato pa 
se je odpeljal. Mi pa smo se potem še 
vse praznike sladkali s sladkarijami, ki 
jih je prinesel. ^ ^ , 

BORUT ŠOŠTERIC, 
član PO 

na šoli Videm pri Ptuju 

SMUČARSKI TECAJ NA PO-
HORJU 

Zima se bliža h koncu. Snežna 
odeja na poljih postaja vedno tanjša, 
le v gorah je še dosti snega. Številni 
smučarji , ki so doma v dolinah, so že 
začeh shranjevati smuči za pr ihodnjo 
zimo. To bom storil kmalu tudi jaz, 
saj snega skoraj ni več. 

Letošnja zima mi bo ostala še pose-
bej v spominu. Bil sem namreč na 
smučarskem tečaju na Veliki kopi. 
Tega tečaja so se udeležili gorišniški 
in ptujski planinci. 

Iz Gorišnice smo se odpeljali v 
sredo, 19.1. zjutraj . V Ptuju so se nam 
še pridružiU ptujski planinci s tovariši-
co Podgorškovo in našim tovarišem 
Viherjem. Na postaji v Mariboru nas 
je pričakal še tov. Frangež. 

Po nekaj urni naporni vožnji (avto-
bus je bil nabito poln) smo končno 
izstopih v Dovžah. Od tu pa smo 
nadaljevah pot peš. Dečki smo poma-
gali nositi mlajšim dekhcam nahrbtni-
ke in smuči. Natovorjeni smo takoj 
vzeli po t pod noge in začeli gaziti po 
nesteptani poti po poboč ju . Napredo-
vaU smo počasi in tudi vehkokrat 
počivaU. V kočo Pj,ingart smo prispeli 
komaj v mraku, vsi utrujeni in pre-
mraženi. Prijazni gospodarji so nas 
lepo sprejeli in nam takoj ponudih 
večerjo. Po večerji smo odšli spat. 

Drugi dan je bil sončen, zato smo se 
takoj začeh učiti smučanja. Kaj kma-
lu smo že skoraj vsi obvladali njegovo 
tehniko. Še pred večerom smo se vsi 
do dobra spoznah in sklenih prijatelj-
stvo. 

V petek je bilo vetrovno vreme, 
vendar smo kljub temu odšh dopol-
dne na izlet proti koči Partizanki. Tu 
smo se do izmučenosti nasmifčali. 

Tudi v soboto je bilo slabo vreme, 
zato smo vsi smučali pri koči. Ta dan 
je bil zelo nesrečen za enega naših 
prijateljev, ki si je zlomil nogo. Še isti 
veče r j e ležal v bolnišnici. 

Tudi naslednji dan smo smučali pri 
koči Partizanki. 

Tako je prišel ponedeljek in z njim 
čas slovesa. Od prijaznih gospodarjev 
smo se poslovili že dopoldne, ker smo 
morali biti v Dovžah ob pol petih. 
Nekaj časa smo smučali po cesti, nato ' 
pa smo zavili po bližnjici. Po gozdu 
smo prismučali skoraj do Dovž. Tu 
smo vstopih spet na avtobus, s kate-
rim smo se odpeljali do Dravograda. 
Od tu smo nadaljevali pot z vlakom. 

Tako je minil, kot da bi trenil, 
smučarski tečaj. Ostal mi bo še dolgo 
v spominu, saj sem v njem spoznal 
lepoto našega Pohorja. Na ravnem 
Ptujskem polju nimamo te možnosti , 
zato si še želim bivanja v planinah in 
tudi drugim o t rokom ravnin želim, da 
bi spoznali lepoto in prijetnost biva-
nja v planinah. Kljub temu, da sem bil 
večkrat premražen in utrujen, sem na 
vse pozabil. Zame je zima najlepši 
letni čas. Kako prijetno je sredi zasne-
ženih hribov! Mir, tišina, mir. 

PD Ptuj in osnovni šoli Gorišnica pa 
se vsi smučarji zahvaljujemo za dobro 
voljo, ker so nam omogočili prijetno 
bivanje na Pohorju. 

Mirko ARTENJAK 
Osnovna šola „I"RANCA BELŠAKA" 

Gorišnica 



Tega ne vzdržijo 
niti lišaji 

Lišaji, simbioza alg in gob, so naj-
trdovratnejši med rastlinami. Skoraj 
ni okolja, kjer ne bi obstali, povrh 
vsega pa so fantas t ično dolgo živi — 
vzdržijo po več tisoč let. Sedaj lišaji v 
mestih izumirajo. Zrak je preveč za-
strupljen, preveč je žveplenih par iz 
avtomobilskih izpuhov. 

V Londonu so pred desetletji na-
šteli na področju s premerom 10 km 
okrog Charing Crossa kar 165 vrst 
lišajev. Pred laa tkim je raziskavo po-
novil britanski botanik Laundon in 
naštel na istem področju le še 71 vrst. 
V osrčju mesta pa ni našel niti enega 
Ušaja več. 

V pariških Tuilleres je v našem sto-
letju izumrlo 33 vrst hšajev; v Jardin 
de Luxemburg pa več ducatov. 

V Londonu in Parizu so botaniki 
ugotovih, da se hšajem še najbolje 
godi na pokopališčih in na nekaterih 
spomenikih, pač zato, ker imajo tam 
na pretek dušikovih spojin iz ptičjih 
odpadkov. 

Niti lišaji, najtrdovratnejše rastline 
ne zdržijo v okolju, ki ga je zase 
ustvaril človek - če jim z iztrebki ne 
pomagajo ptice. Kdo bo pomagal člo-
veku? ? ? 

Emil Karlipnik: 

Blanka 

Mala, klepetava Blanka 
skače vedno brez prestanka. 
Večkrat kot vrtuljka se vrti -
in kot veter nam z dvorišča odleti. 

Rada z deco znanstva sklepa 
in po polju se potepa. 
Novice važne, zanimive poklepeče 
in rada lepo se obleče. 

K mami v sobo hitro smukne, 
da ji s torbe šminko smukne. 
Potem pa ustnice in hca si namaže, 
(če v sobi ni nobene straže). 

Zlato si verižico na vrat obesi 
in z dišečim se pa r fumom še potrosi. 
Potem pa nohte si pobarva, 
d a j e videti ko t dama prava. 

Včasih tudi prstane, uhane stakne 
in na ušesa in na prste jih natakne. 
Potem ko t pura našopirjena tam hodi 
in voziček s p u n č k o po dvorišču vozi. 

DELO RIBIŠKE DRUŽINE ORMOŽ 

Odpadki in turizem 
Odlaganje odpadkov in drugih sme-

ti, ki jih odlagajo Komunalno podje-
tje, vse trgovine z živih, tovarna Jože 
Kerenčič in drugi, dela ribiški družini 
Ormož velike težave. Začeli so z ostro 
akcijo zoper vse, ki mislijo, da strupa 
samo zato ni, ker so ga spustih v vodo 
in da tudi odpadkov samo zato ni, ker 
so jih sesuli v vodo. Lešnica pri mostu 
na Lenti, Drava pod bolnišnico v Or-
možu, pod skladiščem kombinata Je-
ruzalem, pri izlivu kanala tovarne Jo-
že Kerenčič je jasen dokaz, kako se 
ne sme delati. Podobne napake delajo 
vse krajevne skupnosti vzdolž Drave. 

Imeli so primer, ko je Komunalno 
podjet je izpraznjevalo fekalije iz ho-
telske greznice v potok Lešnico. Jasno 
je, da po izlivu fekalij v potoku ni 
moglo ostali nič živega. Vse to pa se 
je dogajalo -cljub opozorilom, ki so jih 
pošiljah vsem podje t jem v občini. Pri 
tem so posebej opozarjah na določila 
zakona o sladkovodnem ribištvu in o 
posledicah, ki se jim izpostavljajo. Ker 
Komunalno podjet je ni upoštevalo 
opozorila, so ga predlagali v postopek 
o prekršku. Obvestili so tudi upVavo 
ormoške bolnišnice, da je zaradi raz-
rušenega kanala onesnaženo obrežje 
Drave pod bolnišnico. Pogovarjali so 
se tudi ustmeno. Direktor je bil mne-
n.ia, da je takšno stanje že iz zdrav-
stvenih razlogov nevzdržno. Kljub vse-
mu pa so ostah v bolnišnici le pri 
obljubah. Tako tudi pri zdravstveni 
ustanovi niso uspeh. 

Zdravstvena in veterinarska pa tudi 
kmetijska inšpekcija v takih primerih 
ne bi smela stati ob strani. Ribe in 
druge živaU v vodi ne pomenijo zado-
voljstva samo ribiču, ampak kažejo na 
večjo ah manjšo užitnost voda za 
človeka in naravo, ki ga obkroža. Ce 
je tako, potem ne more biti interes le 
ribiške družine, da se bori zoper od-
laganje odpadkov v vode, zoper pranje 

škropilnic in posod s škropivi, ki so 
strahotni strupi. Tudi način naklada-
nja gramoza predstavlja za ribe veliko 
nevarnost. Jam^, ki nastajajo pri tem, 
predstavljajo,za ribe svojevrstno past. 
Zgodi se, da pri padanju nivoja vode v 
Dravi, obstanejo ribe v takšnih jamah 
in poginejo. 

Turistu, pa naj bo to ribič, lovec ali 
sprehajalec ne more biti vseeno ali bo 
šel ob čisti vodi, lepo očuvanem 
obrežju ah pa bo gledal v vodo, polno 
odpadkov, po kateri se vrtinčijo feka-
lije, gnilo sadje, sprhnela perjad. Vse 
skupaj pa v vodi, ki jo je obarvala 
tovarna z vsemi mogočimi barvami. 
Posebno nepri jetno je videti v phtvem 
o b r e g u vse polno plastičnih odpad-
kov, starega železja in razbitega ste-
kla. V tem se kopljemo, to vodo pije 
živina in ne pozabimo, za svoje potre-
be jo uporablja tudi človek. 

Najimenitnejši gospodarstveniki in 
politiki bogatih evropskih držav ugo-
tavljajo, da brez čiste vode ne gre. Pri 
nas pa se na njihove ugotovitve oč i tno 
ne oziramo, ampak se povsod slepo 
umikamo zahtevam gospodarstva in 
kra tkoročni ekonomski računici, k i j e 
prav zato, ker je kra tkoročna tudi 
škodljiva. Lansko leto so v Dravi bile 
tri vehke zastrupitve rib. Pri največji 
je mimo mostu pri Borlu 3 ure nepre-
trgoma tekla voda, bela od teles pogi-
nulih in omamljenih rib. Otoki na 
Dravi, vsa melišča so bila pokri ta s 
stotinami mrhovin, kosov rib v teži do 
3 kg. Intervencije so bile neuspešne. 
Družba se bori za to, da bi poginulo 
kravo, konja ah svinjo čimbolj higien-
sko spravila s površine zemlje. Te iste 
družbe pa nič ne prizadene, ko tisoči 
kg rib razpadajo na rečnem obrežju in 
vodi ter kužijo zrak in vodo, ki prodi-
ra po vsej širini dravske doline v talne 
vode. 

PREDAVANJA DELAVSKE UNIVERZE 
PTUJ 

KMETIJSKA PREDAVANJA 

Ponedeljek, 21. februarja 1972 

C I R K O V C E : 
Kako si uredimo sodoben hlev za 

govedo in prašiče; 
predavanje bo v osnovni šoh Cir-

kovce ob 18. uri; 

PREPRIČLJIVO 

V nekem newyorškem parku so 
postavih tabhce na katerih piše: ,,Me-
tanje papirja ni zaže leno , razen de-
narja". Trdi se, da je taka vljudna 
vsebina teksta, namesto stroge pre-
povedi, imela izredno ugoden učinek 
in da je park resnično mnogo bolj 
čist. 

DEVALVACIJA 

V študiji o devalvacijah je med 
drugim rečeno: „Vse dosedanje deval-
vacije, ki so jih izvedle tudi druge 
dežele, so bile speljane tako, da je 
zanjo znal zelo mah krog ljudi. Pri nas 
pa je, še posebej zadnja devalvacija 
bila izvedena ob prejšnjem posvetova-
nju vseh republik in pokrajin, s čemer 
se je s predvidenimi ukrepi seznanilo 
čez 800 l judi". 

KAKO RAVNAMO Z OSTANKI JE-
DI? 

Ostanke jedi hranimo pokrite v 
porcelanasti, stekleni ah dobro polo-
ščeni posodi in na hladnem prostoru. 
Prikuhe prevremo z doda tkom juhe 
ali mleka. Jedi, pripravljenih z goba-
mi, nikoli ne hranimo. Testenine pre-
pražLmo na vroči masti. Riž segrejemo 
nad soparo. Mesa nikdar ne prepeče-
mo, ker postane trdo in suho. Položi-
mo ga med dva krožnika in postavimo 
nad soparo. Tudi dunajske in pariške 
zrezke pogrejemo tako. Meso, priprav-
ljeno v različnih omakah, vzamemo iz 
omake. Omako pregrejemo, ji doda-
mo malo juhe ah mleka in sesekljane-
ga peteršilja, šele nato pridamo meso, 
zrezano na tenke rezine, in postavimo 
vse skupaj nad soparo. Podobno po-
grejemo tudi palačinke, štruklje in 
druge močnate jedi. Ostankov jedi ne 
devljemo v štedilnikovo pečico, da bi 
ostah topli. Pri taki remperaturi se 
jedi zelo hitro razkrajajo. 

NAMESTO OPOMINA - DA-
VEK 

Belgijska provinca Zahodna Flandri-
ja je uvedla davek na onesnaževanje, 
ki ga bodo morala plad'ati ,,nevarna, 
nečista in škodljiva" podje t ja . Prepri-
čani so, da bodo tak predlog sprejeli 
tudi v ostahh osmih belgijskih provin-
cah. Predvidevajo, da bo nova vlada 
ustanovila posebno ministrstvo za 
borbo proti onesnaževanju okolja. 

Kaj pa pri nas? 

G E R E C J A V A S : 
Vzrejne bolezni pri teletih in puj. 

skih; notranji zajedalci pri domačiji 
živalih; 

predavanje bo v ps i l skem donm 
Gerečja vas ob 18. uri; 

S E L A : 
Kako krmimo plemenske svinje jj 

vzrejamo pujske; 
predavanje bo v osnovni šoli Sela ob 

18. uri; 

Torek, 22. februarja 1972 

L O V R E N C : 
Kako pridelamo več cenejše in bolj. 

še krme za živino; 
predavanje bo v klubu Zadružnega 

doma Lovrenc ob 18. uri; 

N J I V E R C E : 
Krmljenje krav molznic, vzreja mla-

de živine in pitanje govedi; 
predavanje bo pri Alojzu Podgor-

šku, Njiverce št. 10 ob 18. uri; 

B U K O V C I : 
Pridelovanje koruze za zrnje in sili-

ranje; 
predavanje bo v Gasilskem domu 

Bukovci ob 18. uri; 

P O L E N Š A K : 
Kako pridelamo več cenejše in bolj-

še krme za živino; 
predavanje bo v osnovni šoli Polen-

šak ob 18. uri; 

C I R K U L A N E : 
Vzrejne bolezni pri teletih in puj-

skih; notranji zajedalci pri domačih 
živalih; 

predavanje bo v osnovni šoli Cirku-
lane ob 18. uri; 

Sreda, 23. februarja 1972 

M O Š K A J N C I : 
Kako krmimo plemenske svinje in 

vzrejamo pujske; 
predavanje bo v gasilski dvorani Mo-

škajnci ob 18. uri; 

M E D V E D C E : 
Vzrejne bolezni pri teletih in puj-

skih; notranji zajedalci pri domačih 
živalih; 

predavanje bo v gasilskem domu 
Medvedce ob 18. uri; 

V I T O M A R C I : 
Kako si uredimo sodoben hl^v za 

govedo, in prašiče; 
predavanje bo v osnovni šoli Vito-

marci ob 18. uri; 

Četr tek, 24. februarja 1972 

M A J Š P E R K : 
Krmljenje krav molznic, vzreja mla-

de živine in pitanje govedi; 
predavanje bo v osnovni šoli Maj^ 

perk ob 18. uri; 

T R N O V S K A V A S : 
Kako pridelamo več cenejše in bolj-

še krme za živino; 
predavanje bo v osnovni šoh Trnov-

ska vas ob 18. uri; 

Petek, 25. februarja 1972 

L E V A J N C I : 
Vzrejne bolezni pri teletih in puj-

skih; notranji zajedalci pri domaČih 
živalih; 

predavanje bo pri Janezu Žamp'' 
Levajnci št. 10 ob 18. uri. 



BISERNA POROKA NA VIDMU PRI PTUJU 

Na matičnem uradu na Vidmu pri 
Ptuju je bila na Silvestrovo, 31. de-
cembra 1971 biserna poroka. Biserna 
jubilanta sta bila Ana, roj. Ivančič in 
Janez Maroh. Zakonsko zvestobo sta 
si obljubila 20. novembra 1911 na 
Vidmu. Slavnostni priči sta bila Franc 
Belšak in Jože Ceh. Slovesnost je bila 
večja zaradi tega, ker je bila istočasna 
poroka njune vnukinje Anice Gabro-
vec, ki se je poročila z izvoljencem 
Vladom Kokolom. 

Obe poročni slovesnosti sta opravila 
odbornik SO Ptuj Avgust Purg in ma-
tičar Ignac Purg. Izročila sta jubilan-
toma spominsko plaketo in nagrado 
SO Ptuj, jima čestitala ter zaželela, da 
bi se srečah na biserni poroki čez 
deset let. Biserni nevesti je izročil 
matičar Ignac Purg tudi lep šopek 
zivordečih nageljnov. Jubilantoma je 
nazdravil za njuno nadaljnjo srečo. 

Slavljenca sta ob tej priložnosti po-
vedala, da njuna pot v življenju ni bila 

rožnata, saj sta se morala trdo boriti 
za svoj košček kruha. Kot viničaija 
sta živela vse do upokojitve, to pa 
pomeni vse življenje težko delo in 
sorazmerno slab zaslužek. Marsikatera 
noč je minila pri prenašanju vode z 
grabe, da je bila pripravljena za škrop-
ljenje naslednji dan. Biserna nevesta je 
povedala, da je bilo posebno težko v 
času prve svetovne vojne, ko je ostala 
sama z več malimi otroki, delo pa je 
moralo biti opravljeno vsa štiri leta. 

V zakonu se jima je rodilo osem 
otrok, vendar jih je pet umrlo v rosni 
mladosti. Tri hčerke so že babice, 
jubilanta pa imata enajst vnukov in 
dvanajst pravnukov. Živita pri hčerki 
Anici Gabrovec v novem naselju na 
Dravinjskem vrhu pri Vidmu. Sedaj se 
ne mučita več po haloških hribih, ker 
se vsak mesec oglasi pismonoša s po-
kojnino, ki pa jo morata skrbno obra-
čati, da z njo pokrije ta vedno višje 
cene. 

AP 

Varnost pri delu 
v GOSPODINJSTVU 

Zaradi površnosti, neprevidnosti in 
malomarnosti, zaradi nepravilne izbire 
in rabe orodja in zaradi nepravilne 
uporabe instalacij se dogajajo v gospo-
dinjstvih pogosto nezgode. Najpogo-
stejši so padci, vrezine in ubodi, ope-
kline, požari, nesreče z električnim 
tokom in phnom. Da nezgode prepre-
čimo, moramo upoštevati razne var-
nostne ukrepe, pri čistiUh pa navodila 
za uporabo. 

Mnogo padcev preprečimo, če re-
dno pospravljamo za seboj. Razmeta-
ni predmeti na tleh, zavihane in natr-
gane talne obloge, odvrženi olupki od 
sadja, polita tla, vedro z vročim lu-
gom, pozabljeno na nepravem mestu, 
^o mnogokrat vzrok nezgodam v go-
spodinjstvih. 

Za dela v višinah (čiščenje oken, 
luči, menjava žarnic, obešanje slik) 
uporabljamo varne lestve, stopnice ali 
mizo; nikakor pa ne zlagajmo stolov v 
piramido, da dosežemo višino. 

Za gradnjo kirurškega oddelka 
Splošne bolnišnice dr. Jožeta Po-
trča v Ptuju so darovali K. H. 
100,00 din in Stanko Senčar 
150,00 din, namesto venca na 
grob umrle Dušanke Horvat. Si-
mon Petrovič 150,00 din, vsi iz 
Ptuja. 

, Za prispevke se iskreno zahva-
ljujemo. 

Splošna bolnišnica 
» dr. Jožeta Potrča, Ptuj 

Zaradi nereda pri nožih, neprevid-
nega ravnanja s konzervnimi škatlami 
ali s stekleno posodo se lahko ureže-
•mo. Otroci naj ne pomivajo nožev ali 
tankih kozarcev, obrušeno in polom-
ljeno posodo pa sproti izločamo in jo 
odnesemo tja, kamor otroci nimajo 
dostopa. 

Posode nikoh ne napolnimo do ro-
ba z vročo vodo, lugom ali juho, ker 
se zaradi vrenja ali pluskanja lahko 
oparimo. Ne postavljamo posode z 
vročo tekočino na rob mize ali štedil-
nika, da je majhni otroci ne dosežejo. 

Zelo previdno moramo ravnati z 
električnimi ali plinskimi napravami. 
Pred vsakim čiščenjem in popravilom 
aparata ali luči moramo elektriko ah 
plin izključiti. Vse okvare na električ-
nih, plinskih in vodovodnih napelja-
vah in napravah sproti popravljamo. 

Nevarna je razvada, da prenašamo 
žerjavico na lopatici iz prostora v 
prostor, da sušimo drva in trske v 
štedilniku ah v pečici, da pri kurjenju 
uporabljamo bencin ali petrolej, da 
odnašamo vroč pepel na smetišče. 
Zaradi takšnih razvad je že mnogokrat 
nastal požar ali eksplozija. 

Posebno previdno moramo ravnati 
pri delu z vnetljivimi čistih, na primer 
pri pranju z bencinom, pri čiščenju 
madežev s tekstila, pri čiščenju tal, da 
se izognemo opekhnam in požarom. 

„To je res lepo od vas. Mina, da 
boste še po poroki ostali pri nas. In 
kdo je srečni ženin? " 

,,Vaš sin, gospa!" 

r o d i l e SO: 
Zvezdana Golob, Podutiška 68 /c , 

Ljubljana - Matejo; Tatjana Fenos, 
"esernova 32 - Alaksandra; Elizabe-
M Slovenski trg 3 - Andrejo; 
»edvika Kovač, Rogozniška 3 - Saš-

Ana Gabrovec, Zg. Leskovec 5 : 
^ecka; Ema Kovačič,. Cirkovce 6 0 / b 

^ i m o n o ; Marija Hostnik, Zagrebška 
luo - dekUco; Katarina Filipič, Gaj-
^arjeva 20 - Francko; Slavica Bedrač, 
oocikovci 32 - Dušana; Miroslava 
•'''iroh, Sela 24 - Jožico; Marija 

Milošič, Slatina 31 - Jožeta; Matilda 
Juršnik, Kungota 15 - deklico; Ger-
truda Klasinc, Trstenjakova 9 - dekli-
co; Stanislava Kokol, Cven 38 -
Ireno; Marica Sluga, Svetinci 31 -
Marijo; Marija Lenartič, Trubarjeva 
11 - Matejo; Terezija Kelc, Brezovec 
83 /a - dečka; Olga Berlak, Svetinci 
20 - Suzano; Ema Senica, Vičanci 8 
- Jožeta; Terezija Pernat, Sestrže 24 
- Romana; Angela Lesjak, Jablovec 
39 - dečka; Marta Žolger, Majšperk 
Nadaljevanje na 15. strani 



DR. FRAN BRUMEN: 

Obolenje visokega 
krvnega pritiska 

Ena bolezenskih nadlog, ki najbolj 
tarejo človeški rod današnjih dni, je 
visok krvni pritisk - zvišan krvni tlak, 
ah Hypertonia, kakor zdravniki ime-
nujemo to obolenje. Bolezen je razšir-
jena po celem svetu in ne prizanaša 
nobenemu narodu in nobeni vrsti 
ljudi - nobeni rasi. Tako jo nahajamo 
po vseh zemljinah in cehnah, ne glede 
na zemljepisno širino. Doma je med 
črnci, rumenokožci, rdečekožci, naj-
bolj pa med ljudstvi bele polti. Med 
belokožci je to obolenje najbolj razšir-
jeno, tako kakor je med njimi najbolj 
razširjena civilizacija. Opažamo celo 
očitno vzporednost civilizacije s po-
gostnostjo pojava tega obolenja. Tako 
so zdravniki že zgodaj prišli do spo-
znanja, da je en del te bolezni v 
direktni zvezi s stopnjo civilizacije. 
Cim bolj civiliziran je kak narod, 
tembolj številni so primeri tega obole-
nja. 

Kakšna je ta bolezen? Kje in kakšni 
so njeni vzroki? Kaki so njeni glavni 
znaki? Kako poteka? Kako jo zdravi-
mo? Kakšne so njene posledice, po-
membnost in kakšen je njen končni 
izhod? 

Visok krvni pritisk v svojem bistvu 
pravzaprav ni bolezen, temveč je le 
glavni znak osnovnega obolenja, ki je 
lahko večkrat mnogostrano kom-
pleksno obolenje. Bolezni, ki jim je 
glavni znak visok krvni pritisk, delimo 
na dve skupini, rdeč krvni pritisk in 
bledikav krvni pritisk. Rdečega ime-
nujemo tistega, pri katerem imajo 
prizadeti zdravo rožnato barvo lica, 
dočim imenujemo bled krvni pritisk 
pri tistih bohiikih, ki imajo značilno 
bledo, nezdravo barvo, včasih celo s 
sivkastim nadihom. Prvi je manj ne-
varen in lažje ozdravljiv in ga imenuje-
mo s strokovnim pojmom Hypertonia 
benigna ah essentialis ah prirnaria. 
Drugi pa je bolj nevarno obolenje, ga 
v glavnem ni moč vselej pozdraviti, 
možno ga je le v napredovanju zavi-
rati, blažiti in njegov končni, često 
smrtni izhod, bolj ali manj uspešno 

zavlačevati. To drugo obolenje imen, 
jemo s strokovnim pojmom Hvpj. 
tonia maligna ali secundaria. 

Bolezen rdečega krvnega pritiskajj 
kakor že omenjeno, zelo pogosto ob; 
lenje posebno med civiliziranimi lju; 
stvi in zavzema zelo visok od stote, 
približno 90 % celokupnega syndrorr, 
visokega krvnega tlaka. Kakor kaže 
novejša raziskovanja, leži glavni vzrc 
za nastanek v centralnem živčne; 
sistemu v določenem delu možgane 
Ugotovitve kažejo tudi na to, dai' 
dednostno nagnenje k temu obolej 
pomemben dejavnik. Zelo merodajf 
vzrok za nastanek pa je iskati pre: 
vsem v različnih neugodnih vpHvv 
današnjega načina vse preveč naglej, 
in hlastajočega tempa našega življenj! 
Človek je bil do nedavnega navajt 
mirnega, več ah manj enoličnega r^ 
Ijenja, ko je bil še bolj dan dnev 
enak. Ko je počasi, konjička ah ca 
čka vodeč požvižgaval za njim * 
sanjaril romantične mish. Vse je poi 
kalo po utirjenih smernicah. Bilojel 
vsakme oziru več umerjene gotovos:' 
Vsak dan si vedel - predvsem 
gospodarskem področju, kako boj;* 
tri. Gospodarska načela so bila tak" 
da so nudila neko gotovost in člove-i 
si je mogel zavarovati življenje vit' 
prej, tudi za starost in konec. 1; 
ravnotežje je v zadnjem obdobju zji 
dovine na celem svetu bolj ah ma.' 
porušeno. Ponekod celo občutno pi 
rušeno. Povsod negotovost, časovif 
stiska, hlastanje po materialnih dobij 
nah Povsod premalo, ah pa nič p:* 
globljenega duhovnega umirjujočet 
življenja. Poto,vanje po ulicah ali čj 
stah ni več brezskrbno in bogvekil 
zamišljeno samodejno prestavljar^J 
nog, temveč je napeto in srepo opaž: 
vanje na vse strani, da te kdo t} 
pregazi. Človek je postal preganjar." 
zver s to razliko, da le sam seH 
preganja. Taki elementi in še pole] 
podobnih in drugih gonijo današnje!« 
človeka. Tako življenje povzroča stâ  
no živčno napetost, ki je še večki^ 
dopolnjena z najrazličnejšimi povser. 
nepričakovanimi in trenutno nastr 
mi ustrahujočimi sunki - stresi. 

Skoraj venomer bičan živčni sisteS 
pokaže sčasoma posledično stalrv 
prenapeto živčno stanje, ki reaktivnj 
pušča posledico zvišanega krvnega pr. 
tiska, najprej in najbolj pri tistih, ki^ 
v tem oziru dedno obremenjeni. 

Taki bolniki so po veliki večini' 
začetku telesno zdravi. Njihova bolf 
zen visokega krvnega pritiska je 
funkcionalno nepravilno, bolezenst 
delovanje preobremenjenega živčne?-
sistema. Zato čedalje bolj nagibali 
na to, da to vrsto krvnega pritisk-; 
prištejemo k takozvanim reaktivni^j 
neurozam. V začetnih stopnjah tak-
obolenj sprva še ne najdemo noben« 
vidnih ugotovljivih sprememb na f 
zadetih organih telesa, niti s prosti 
očesom, niti z drobnogledom. Kij" 
temu pa je potrebno tako bolezensk-
stanje zdraviti, ker sicer nastanef 
četudi počasi, objektivno ugotovlj'* 
bolezenske spremembe na nekate'^ 
delih telesa. | 

Nadaljevanje prihodnji' 



DOBER DEN DROGI PRLEKI NO 
CCA REZRVIRANA ŽLOHTA Z 
MOJEGA KOTA! 

Tak je drogi brolci, zaj pa smo te 
pokopali fašenka, korante , ruse, pi-
ceke no dr ige podobne pustne ma-
škure. Do zdaj še mi nibeden neje nič 
opisa, kak ste kaj preživeli tote 
proznične dneve. Ste bli na ptujsken 
kurentovoji? No ja, saj še je tak 
nekak bilo, pa če glih boj kislo s kislin 
vremenon vred. Ce pr imerjamo prejšja 
leta no letos, te smo lehko seveda 
precik razočarani. Pa kaj si čemo, saj 
še pšenica vsoko leto ne obrodi 
dobro. S tistin mojin mercedeson no 
proznin klabiikon seveda neje nič 
bilo, saj se nesen moga vkjiičti med 
etnografske skupine, karnevalska po-
vorka pa je splavala po Drovi. Jas sen 
priša na koreantovoje z dugin noson 
no sen seveda s še boj dugin nazaj 
domu priša. V gostilni sen poj a tri 
dobre k |apčiče no spija en špricar pa 
se je že začela ena fejst lorfa okoli 
mene smukati. Joj , še enega puseka 
mi je stinola. Vete, to pa je bilo za 
mojo Mico že malo preveč. Začela je 
tak križon gledati no z vuhami migati, 
nazodjo pa je skočila v luft no se na 
ves glos zadrla: „Ce bi se ti rada okoli 
mojega deda motala, te boš se vena 
mogla malo drgačik pisati no še svojo 
civilno lorfo pokozati . . ." Jeno dreje 
seveda nejo čista nič zaleglo. Tista 
lorfa se mi je vsela na kolena no me 
začela poleg Mice nežno božati no 
mujckati. Mica bla je vsa zelena no 
šekasta od jeze. Gdo sen vida, ke vrag 
hec jemle, te sen se tudi jaz, saj vete 
tak zavolo lepšega malo hujd nareda, 
če glih mi je pasalo, ke je moja ta 
štora malo lubosumna grotala. Te pa 
se je zgodlo tisto, ke se mi še niti 
sejalo neje. Lorfa se je odkrila, pred 
nama pa seje pojovila, kaj rečete kdo, 
- sosidova Jula. Vsi trije smo se 
začeli na ves glos smejati no smo ga te 
za toti hec en liter po guti spfistili. 
Mica pa je seveda še for t naprej vuha 
špičila. 

Dorgi brolci, zaj pa vidite kak vas 
lehko dobro poznona ženska zapelov-
le. Samo to še neje nič. Poslušajte 
mojo zgodbo dale: 

Na fašenkof tork sma se z Mico 

odpravla na veselico, seveda obo ma-
skirana tak, ke eden za ovega nesma 
vedla pod kokšno masko se keri 
skrivle. Na veselici blo je tak do 
polnoči vse vredik. Malo me je že 
začelo skrbeti, saj Mice nesen moga 
nigi odkriti . Enega prijotcla sen pita, 
če je ge vida ali pa sreča mojo ta 
storo. Reka mi je, da jo je začela 
glova boleti no da je odišla domu 
spot. Po pravici povedano mi je tota 
vest pasala no sen se takoj malo boj 
razživeja . . . 

„Naenkrat se je prizibala prta meni 
ena fajn gor zrihtana indijanka z 
lepimi črnimi dugimi kitami. Resen, 
da bla je malo boj žmetnega kahbra -
pa me to neje moti lo, saj je tudi moja 
Mica pri stukiloših zapisana. Toto 
indijansko stvoreje, se mi je lepo 
priklunlo no sam začela plesati. Prvi, 
drugi no tretji ples. Navsezodjo sam se 
že tak fkup tiščala, ke niti voda več 
ne bi mogla med nama tečti . Moja 
plesalka seveda neje čista nič gučala, 
to pa se mi je zdelo malo sumlivo. 
Med pleson mi je celo enih por 
kušekof stisnola. Pomalen sen tudi jaz 
korajžo doba no sen začeja brenkati 
na svoje strune . . . 

Indijanka mi je pokozala, da ji je 
vroče no da bi rada šla malo viin na 
luft . Z rokoj mi je pokozala naj gren 
poleg nje. Dvakrat si seveda nesen da 
rečti . Vffni' pred zodružnin dumom, 
se mi je v enen koti obesla okoh šijaka 
no me praf po indijansko stisnola k 
sebi. Kak tote lubezenske zadeve dale 
p e j o , van nemo opisova . . . Kdo sen 
ji hteja dokozati , da sen tudi jas ded 
od pet do glove, te pa se je naenkrat 
zabhskalo no zagrmelo, kak da bi mi 
t očno v glavo strela vdorla. Pohlevna 
no lubezensko razpoložena Indijanka, 
me je naenkrat s svoj in tomahavkon 
tak po glovi vdorla, da sen vse 
nebeške zvezde vida, če glih blo je 
nebo oblačno. V jenen bojnen klici: 
„Prckleti kurr . . kur . . . an t" , pa se 
spozna mojo Mico, ki mi je lepo župo 
skuhala. Še gnes sma zavolo toga na 
bojni nogi, vos pa opozorjan, da se 
nibene maske ne lotite resno, saj vas 
lehko vaša luba žena ah pa diklina 
pod lorfo lepo za nos potegne no 
preskusi vašo (ne) zvestobo. 

VAS LUJZEK 

OBISKALI SMO 
MIKLAVŽ PRI ORMOŽU 
(Nadaljevanje z 9. strani) 
mogle več dolgo čakati , saj je ordina-
cija na robu higienskih predpisov. 

POSLEDICE PRETEKLOSTI 

Relativna zaostalost miklavževskih 
predelov je posledica nekdanje agrar-
ne politike. Povojni odnos do tega 
vprašanja je vzrok, da se je iz teh 
krajev izselilo nekaj nad 1000 prebi-
valcev. Tudi sedaj, v času prodiranja 
mehanizacije, tudi med zasebne kme-
te, obstaja ves čas bojazen in negoto-
vost, ki je za našo kmeti jsko poht iko 
značilna. V ospredju vsega „s t rahu" 
so vprašanja stabilizacije trga in cen. 
Zaradi pomanjkanja delovne sile je 
mehanizacija zasebnega kmetijstva 
nujna. Nekoč je bilo delavcev na 
pretek, sedaj pa jih mora zamenjati 
mehanizacija. Prebivalci krajevne 
skupnosti Miklavž so že spoznah, da 
je v slogi moč , zato so se tudi 
opredelih za samoprispevek in ga tudi 
redno plačujejo. Vodstvo krajevne 
skupnosti pa skrbi, da svojih občanov 
ne bi razočaralo. Tudi v tem vinorod-
nem predelu Slovenije se je pričelo 
življenje lepo, razvijati. Ilovnati hrib-
čki in dohnice so pravzaprav tisto, kar 
najbolj bremeni, daje pa sorazmerno 
nizek dohodek. Vsaj za sedaj. Mogoče 
bo kdaj bolje. 

NA KONCU 
je treba reči, da tudi pri Miklavžu 

včasih zmanjka kruha. V Tramšekovi 
pekarni smo hoteh kupiti par žemljic 
pa je gospodinja kar iz kuhinje pove-
dala: , ,Nimamo". 

Na področju ormoške občine je eno 
samo javno stranišče in to je pri 
Miklavžu. Ima tudi svoj prostor v 
proračunu KS. 

Jože Rakuša 

CENE KMETIJSKIH 
PROIZVODOV 
Nadaljevanje s 4. strani 
garantirala minimalne odkupne cene, 
postavlja Slovenija zahtevo, da bi na 
nivoju federaciji morah ščititi samo 
pšenico, koruzo in meso. 

Kako se bodo končah medrepubh-
ški pogovori, za sedaj ni znano. 
Zraven tega obstajajo tudi različna 
stališča znotraj republik, iz česar 
lahko zaključimo, da republike še 
niso izbrale strategije svojega obnaša-
nja. To pa spet napeljuje na zaklju-
ček, da rešitev, kakršnih koli že, ne 
moremo tako hitro pričakovati . 

OSEBNA KRONIKA 
(Nadaljevanje s 13. strani) 

10 - Suzano; Spela Vrbanec, Potrče-
va 42 - Sandija; Marija Khnc, Lov-
renc na Dr. polju 121 - dečka; Ana 
Zaje, Apače 9 - Ido; Marija Vajda, 
Gerečja vas 19 - dečka; Veronika 
Hraš, Pečke 49 - Bernardo; Marjeta 
Kukec, Zagojiči 19 - Renato; StetTca 
Kostanjevec, Apače 37 - deklico; 
Angela Novak, Senčak 37 - Ljubo; 
Elizabeta Vuzem, Pušenci 34 - Bo-
štjana; Barbara Fajter , Gruškovec 111 
- dekhco; Lidija Reberc, Sp. Hajdina 
26 - Igora;. 

POROKE: 
Franc Cernejšek, Cermožiše 28 in 

Katarina Kamenšek, Kočice 32; Stani-
slav Prevolišek, Kočice 32 in Katarina 
Nemec, Kočice 72; Franc Kores, Ko-
čice 9 in Veronika Slamun, Sitež 4; 
Ivan Kocuvan, Rjavci 21 in Danica 
Popovič, Novo mesto; Anton Kukec, 
Muretinci 4 in Maijeta Plošinjak, 
Stojnci 33; Alojz Forštenrič, Bukovci 
66 in Ivana Janžekovič, Stojnci 77, 
Miroslav Peroševič, Zg. Leskovec 17 
in Nada Emeršič, Ljubljana, Koroška 
24; Franc Grabar, Meljska 11 in Mari-
ja Pernat, Placar 17; Ivan Bezjak, 
Spuhlja 23 in Marija Petrovič, Bu-
kovci 183; Ivan Pulko, Cermožiše 49 
in Terezija Princi, Volkmerjeva 4; 
Ivan Vršič, Nova vas 94 in Katarina 
Žinko, Nova vas 94; Peter Snedec, 
Župečja vas 39 in Ana Dolničar, 
Župečja vas 39;. 

UMRLI SO: 
Jelena Rajh, Kolodvorska 4, Ljuto-

mer, roj. 1890, umrla 6. 2. 1972.; 
Franc Habjanič, Lahonci 38, roj. 
1896, umrl 7. 2 . 4 9 7 2 . ; Jakob Tetič-
kovič. Gradišča 142, roj. 1910, umrl 
5. 2. 1972.; Jožef Lipavec, Vinski vrh 
88„ roj. 1894, umrl 8. 2. 1972.; Ivana 
Hliš, Gorca 45, roj. 1896., umrla 
12. 2. 1972. 

Človek proizvaja 
povzročitelja 
raka? 

Grozljive statistike počasi utr jujejo 
spoznanje, da je borba z boleznimi, ki 
množično uničujejo naš rod in ki jih 
zdravniška veda še ne zna ukrotit i , 
vsaj tako pomembna, kot vsakdanje 
meddržavne zdrahe ah osvajanje ve-
solja. Zato svetovni tisk hlastno grabi 
tudi najdrobnejše vesti o novih spo-
znanjih s področja borbe z rakom. 
Nekatere med njimi so takšne, da jih 
raje ne bi prebrali. 

Doktorja Melvin Greenblatt in Sid-
ney Mirvish, ki delata na Inšti tutu za 
raziskovanje raka univerze v Nebraski, 
ZDA, sta objavila rezultate svojih 
raziskav. Kažejo, da človeško telo 
samo proizvaja izredno nevarno kan-
cerogeno snov, nitrosamin. . 

Hujši del pa šele pride: človeško 
telo proizvaja nitrosamin predvsem iz 
nitritov, ki jih na široko uporabljajo 
za konzerviranje vsakovrstnega mesa. 
Nitrosamin prodira v kri in menda 
povzroča predvsem raka na pljučih! 

So konzerve nevarnejše od kajenja? 

„Včeraj ponoči me je zbudil šum. 
Zgrabil sem za svoj revolver, ko sem 
videl, da nekdo brska po mojem suk-
n j iču ." 

,,ln si streljal? " 
„Ne." 
„Zakaj pa ne? " 
„Ker bi bil danes že vdovec." 



Slamnati vdovec 
„Naš Jirži pa na veliko izkorišča 

odsotnost svoje žene," je zašepetala 
tovarišica Kowalska, ko je skozi okno 
opazovala promet na ulici. 

„Že nekajkrat sem ga videla s šop-
kom rož. Zadnjič je nosil v rokah kar 
tri bonboniere. Pravi Casanova. V 
pisarno pa prihaja nespočit. Seveda, 
vsako noč se zabava z raznimi dekleti, 
zjutraj pa je ves skrokan. Glejte ga, 
kako spet hiti po uhci s šopkom 
rdečih vrtnic. Ljubezen in samo lju-
bezen!" je šepetala in pritiskala dlani 
na srce. 

Na hodniku so se zashšah ko-
raki , . . 

„Aha, že prihaja . . .! Klanjam se, 
kolega! Ste dobro spančkali? O po-
drobnostih zaradi diskretnosti ne bom 
povprašala. Sicer pa je očitno, da seje 
naš vzorni tovariš odhčno zabaval, ker 
prihaja tako pozno v urad. In s 
p o d o č n j a k i . . . seveda. Ah, če samo 
pomislim na ubogo ženo, ki tam nekje 
na deželi hrepeni po svojem mo-
žičku!? " 

„Uboga žena!? " je z grenko ironijo 
ponovil Jirži, medtem ko je z nestrp-
no kretnjo odprl predal pisalne mize. 

„Tu si oglejte, če vas ravno zanima. 

nekaj dokumentarnih posnetkov od 
moje žene: na jadrnici, na motoiju, 
pred kavarno, pod sončniki na plaži, 
vedno nasmejana, vedno v družbi . . . 
Imenitno se počutim, piše, in po-
zdravljam svojega mucka - to sem 
namreč jaz. Kar vidim jo, kako prede 
od zadovoljstva. Vidite, tak revež 
sem, vi pa se norčujete iz mene." 

„Kaj pa nova mačica, mar ni dovolj 
ljubezniva? " 

„Kakšna nova mačica? " 
„Nikar se ne sprevedajte! Kam pa 

vsak dan hitite s šopki cvetja? Pa 
menda ne k predsedniku občine? " 

„K ženi seveda. Pa ne k svoji. Tri 
dni sem moral obletavati žensko v 
pralnici, da mi je popoldne sprejela 
srajce v pranje. Pralnica namreč spre-
jema stranke samo do dveh popoldne. 
Nag oziroma brez srajce pa ne morem 
hoditi okoh. Zato sem žensko podku-
poval s cvetjem. Sicer me pa to pride 
še vedno ceneje, kot če bi kupoval 
vedno nove srajce. Operejo mi jih 
približno v šestih dneh. Sicer sem^ 
trikrat zaman prišel, a kaj morem, ko 
pa nimam izkušenj." 

„Bonbonjere so bile verjetno tudi v 
pranju? " 

„Ne, te sem poklonil snažilki. Žena 
mi je pisala, naj dam temeljito počisti-
ti stanovanje . . . Malenkost . . . je pi-
sala . . . Telefoniraš v servis in takoj ti 
bodo nekoga poslali. Sicer so res 
obljubih, da bodo poslah snažilko, 
vendar šele novembra. Končno se mi 
je le posrečilo žensko pregovoriti, da 
je prišla in mi uredila stanovanje. Celo 
posteljnino je zrahljala." 

„Samo da ne bo žena zrahljala vas, 
ko bo izvedela. Saj komaj stojite na 
nogah." 

Pa sem res izgubil deset kilogramov. 
Restavracija za diabetike je zaradi 
adaptacije zaprta. Prav tako tudi 
mlečna restavracija. V delikatesi tu 
nasproti pa imajo same pikantne reči: 
rusle, slanino klobase z gorčico, kisle 
kumarice, sir, i td." 

„Imenitna mahca!" je pripomnil 
knjigovodja Pačorek. 

„Kakor se vzame in kakor za koga! 
Sicer pa človek ne more živeti samo 
od malic. Včasih mora tudi kaj tople-
ga pojesti. Sinoči sem bil tako gromo-
zansko lačen, da sem telefoniral Mali-
novskemu, ki je tudi slamnati vdovec, 
da bi šla skupaj nekam večerjat. V 
lokahh C kategorije so nama nudih 
kulturno-artistični program, midva pa 
sva si želela le dober zrezek. Vrnila 
sva se domov, kjer sem odprl škatlo 
sardin, Malinovski pa je kupil pol htra 
konjaka. Tako sva nekako prišla do 
prepotrebnih kalorij. Samo tega ne 
vem, od kod so se danes vzele na moji 
mizi še tri prazne vinske steklenice in 
škatla mariniranih sardin s paradižni-
kovo omako. Verjetno se nama je 
pozneje pridružil inženir Repička s 
tretjega nadstropja. Potem seveda ni 
nič čudnega, če se je postavljanje 
zavleklo in sem zato zamudil." 

„Kaj pa tistile šopek, ki ste ga 
spravili v omaro? Je morda namenjen 
prometnemu miličniku tam za voga-
lom? " 

„Ne, ta je pa za mojo ženo. Popol-
dne pride domov s počitnic. Ne more-
te si misliti, kako čudovita ženska 
je!" 

A. BETA 

HOROSKOP 
OVEN 

Za gladek posel vas pridobe. 
drugem pogovoru. Nastavljeno 
boste pogruntah v ponedeljek. Olji 
ve pri gospodinjstvu. Zmenek. ' 

BIK 

Dva dni bo zaradi odsotnosti nei 
ga ravno prav za ureditev. Radoda,-
sorodnik v nedeljo daruje. Vaj; 
sedaj napredoval. 

DVOJČKA 
Zabavnost ob originalnih sorod; 

kih. Potovanje v prijetni družbi. K 
mu boste pomagah misliti. Zlat pij 
met pokaže smer ljubezni. 

RAK 
Skupna priprava na velik dogodi 

Sorodnica m i o preveč blekne. Zal 
bili se boste in pri tem sprejeh pof 
Večji dohodek v družini. 
LEV 

Krepko zdravje, večji deta 
vzpon. Vaš dom bo pridobil zai; 
ene osebe. Alkohol boste poklonili 
vehko dobili. Lepi večeri. 

DEVICA 
V soboto se sproži močno prijat: 

stvo, ki bo poleti postalo ljubezs 
Prisrčen obisk, ki rad je. Odvisni 
pojenjuje in raste zavest. 

TEHTNICA 
V tem tednu se boste odločili; 

srcu, ki še misli po svoje. Morda vi 
pomaga nasvet: Skoda vas je za dr. 
bo, v k ateri so tepci v večini. 

ŠKORPIJON 
Vaš značaj vam ne dovoljuje pot! 

Ijenja, a v nedeljo se pokaže, da 
bilo le potrebno. Na vas mish tisti,j 
ste se z njim dolgo vozili. 

STRELEC 
Konec prostovoljne podrejenosti: 

prenašanja neumnosti. Tudi tisti, 
pride zaradi vas, pomaga. Natafi 
zdaj bo eden vse uredil. 

KOZOROG 
Precej večji vas ima zelo rad. F 

hlevnost zamenjate z odkrito zahtec 
Slučajni obisk bo prišel. Dobre nov. 
pridejo z dveh strani. 

VODNAR 
Na vas računa tisti, ki misli, da-

še po starem vdani. Razveselil se'" 
bo star sorodnik. Razgrnili boste' 
like načrte in uredili pošto. 

RIBE 
Možnosti za veselje je preveč, ch 

in denarja pa manj. To zdaj najt^ 
pomaga, ker vas nekaj prijemlje, f-
nedeljek pojasni dvoje stvari. 

Katere rudnine 
potrebuje človeško telo? 

Znanstveniki so podrobno preiskali naše telo, vse njegove 
posamezne delčke. Ugotovili so, da vsebuje telo prav vse znane 
elemente, ki jih najdemo v naravi in da brez nekaterih sploh ne bi 
mogli živeti. Nekaj teh snovi potrebujemo v večjih količinah, nekaj 
pa v tako majhnih, da jih komaj lahko kemično dokažemo. V telo 
jih moramo dobiti s hrano. Ker ne dajejo energije, so pa nujno 
potrebni, brez njih zbolimo, jih štejemo med varnostne snovi. 
Največkrat so vezani v hrani kot soli, redkok4aj pa kot prvine. 
Najbolje je, da najvažnejše med njimi malo predstavimo. 

Kalcijeve soli ali apno so osnova za 
kosti. Brez prisotnosti vitamina D aH 
kalciferola, ki nekako vcementira 
apno v kosti, okostevanje ni mogoče. 
Otrok že v materi potrebuje dosti 
apna; dobi ga iz materine krvi, po 
rojstvu pa ga pije z materinim mle-
kom. Ce je apna in vitamina D prema-
lo, nastane rahitis. Tudi v krvi potre-
bujemo apno. Ce se njegova količina 
zmanjša, se pojavijo nevarni krči. Prav 
tako potrebujemo kalcij za živčno 
prevodnost za strjevanje krvi in za 
uravnovešenost fizikalnokemičnih 
procesov v celicah. Hrana, ki vsebuje 
dosti apna je mleko, sir, rumenjak; v 
drugih živilih ga je manj. 

Brez železa ni krvnega barvila, s 
katerim prenašamo kisik po telesu. 
Brez železa tudi zamre celično diha-
nje. Pomanjkanje železa povzroči sla-
bokrvnost in s tem težavno dihanje. 
Ker ga v mleku ni dovolj, se lahko 
pripeti dojenčku, ki ga hranimo samo 
z mlekom, da bo slabokrven. Zaloga 
železa, ki ga prinese na svet s seboj v 
jetrih, traja le nekako pol leta. Največ 
železa vsebuje kri, špinača, regrat, ko-
renje, paradižnik, rdeče zelje in zelena 
solata. Nekaj ga je tudi v sadju. 

Kuhinjska sol vsebuje natrij, klor in 
malo kahja. Vsi trije uravnavajo os-
novno presnovo in vzdržujejo potreb-
ne količine vode v telesu. Klor je 
sestavni del želodčne kisline. Zaplete-

ni sestav kalijevih in natrijevih soh v 
krvi in tkivnih tekočinah uravnava 
dihanje in ozmotski pritisk v žilah. 
Ker z znojem izločamo'sol, jo mora-
mo nadomestiti. Ustrezne količine 
kuhinjske soli dobimo v jedeh kot 
začimbo, nekaj pa je jedi same vsebu-
jejo. 

Fosfor je s kalcijem vezan v kosteh, 
nekaj pa ga potrebujemo za sestavo 
beljakovin in maščob. Presnova slad-
koijev ne gre brez fosforja. Tudi mož-
gani in drugo živčevje ga potrebujejo. 
Dobimo ga v mleku, mesu in jajčnem 
rumenjaku, deloma pa tudi v ribah. 

Brez bakra se po najnovejših razi-
skavah ne bi porajala kri. V vsaki 
hrani ga je dovolj. 

Jod potrebujemo za pravilno delo-
vanje žleze ščitnice. Ce ga ni dovolj, 
se razvije golša. Da bi to preprečih, ga 
skoraj vse države dodajajo kuhinjski 
soh. Dovolj ga je tudi v morskih ribah, 
zelenjavi in v jajcih. 

Za vse druge elemente ni tako zelo 
važno, ker jih dobimo v vsaki hrani. 
Omenimo le, da brez žvepla ni nohtov 
in kože povrhnice, da je silicij potre-
ben za lase in dlake ter podobno. 

Včasih, ko se razvije rahitis, slabo-
krvnost, krči, golša in druge bolezni 
pomanjkanja rudninskih soh, se šele 
zavedamo, da bi jih bilo treba s pravi-
lno hrano dobiti v telo že prej. Takrat 
povprašamo zdravnika za nasvet. 

Sraka 
Ob veji sraka klun si brusi, 
nato pa s petjem spet poskusi. 
Ponosno dviga svojo glavo 
in kaže svetu prazno slavo. 

Njen glas se lomi in hrešči, 
kot da v trebuhu jo hudo tišči. 
Zvija vrat in se napenja 
in svojo lajno spet načenja. 

Njena pesem je oguljena in stara, 
za njo pač nihče več ne mara. 
Grdo se dere in kriči, 
kot da ji v žrelu cmok tiči. 

Dolgi klun težko zapira 
in rada grdo se zadira. 
Mish, da j e njeno petje krasno! 
Da se laže, ni ji jasno! 

Po drevju skače in straši 
in drobne ptičke trga in plaši. 
Po tujih gnezdih brska in razgraja 
in na škodi tuji se naslaja. 

Sraka rada pela bi ganljivo 
in poskuša z vižo prav vabljivo. 
Meni, da ves svet jo občuduje 
in lepote njene se raduje. 

Sraka je pač ptičja spaka, 
ki v svoje gnezdo se pokaka. 
Se rada važno napihuje 
in ljudi poštene nadleguje. Strelec 

Na nekem nevarnem ovinku je k"' 
sar hudo padel in ves krvav ležil 
tleh. 

,,Joj, pa menda niste padh?" i 
vpraša starejša ženska. 

„Ne, sploh -ne. Tako navadno ii 
pam s kolesa," ji besno odvrne 
srečenec. 
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